
Ne kiekvienas grožis įkvepia meilę: kartais jis džiugina akį, bet nepavergia širdies – Miguel de Cervantes
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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Fotomenininkas Vytenis Jan-
kūnas su kamera vaikšto po
New Yorką, siekdamas at-
skleisti skausmingą netikėtai
ištuštėjusio megapolio žavesį.
,,Pamenu anuos laikus, kai Vil-
niuje vėlai vakare išėjęs į gat-
vę ’pasigauti taksi’ nesutikda-
vau nė vieno žmogaus, nė vie-
nos pravažiuojančios mašinos.
Taip galėjo nutikti daug kur,  tik
ne New Yorke,  tiksliau – ligšiol
tai atrodė neįmanoma”, – sako
menininkas.              

– 6 psl.

COVID-19: Gegužės 18 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 4,848,110   1,880,111 317,792

JAV 1,532,861 347,225 91,093   

Lietuvoje 1,547 997 59

LItuanistinio švietimo užsienyje
svarbą, spalio mėnesį vyksiančių
LR Seimo rinkimų organizavimą ir
užsienio lietuvių dalyvavimą juo-

se bei kitus išeivijai svarbius klausimus
LR prezidentas Gitanas Nausėda aptarė
su Pasaulio Lietuvių Bendruomenės at-
stovais. O Lietuvos tautinis olimpinis ko-
mitetas kartu su LTeam – Lietuvos olim-
pine komanda – birželio 23-iąją pa-
kvietė vieningai paminėti Tarptautinę
olimpinę dieną, nubėgant lietuvišką
olimpinę mylią.                       – 4 psl.

Atskirai, bet kartu

Niekad nemiegančio miesto portretai

Kaune paminėta ypatinga data

Gegužės 15-ąją sukako 100 metų nuo pirmojo Steigiamojo Seimo posėdžio, įvy-
kusio Kaune, tuomečio Miesto teatro rūmuose. Tądien iškilmingai buvo paskelbta
Lietuvos valstybės nepriklausomybė ir priimtas sprendimas Lietuvos valstybę
paskelbti Lietuvos Respublika. Tai laikoma modernios demokratinės Lietuvos kū-
rimo pradžia. Ši ypatinga data lygiai po šimto metų Kaune dėl vis dar galiojan-
čio karantino paminėta kukliau nei planuota iš pradžių. – 5 psl.

Rockefeller Center



buvo šaldytuvas, bet ne elektrinis.
Kas savaitę sunkvežimis atveždavo
didelį gabalą ledo ir jį įdėdavo į tą
šaldytuvą. To visko kaina buvo 50
cen tų. Per savaitę ledas sutirpdavo.
Mama kaimynystėje esančioje mė-
si nėje veltui gaudavo kaulų. Labai
pi giai gaudavo ir inkstų. Juos val-
gyda vome, bet man labai nepatiko
šlapimo kvapas. Lietuviškoje ke-
pykloje su ge ra nuolaida gaudavo
pasenusios lietuviškos duonos ir
„pavargusių” pyra gų. Taip susipa-
žinau su citrininiais pyragais. Val-
gydavome ir „normalų” maistą.
Apie restoranus buvome gir dėję ir
juos matę tik iš lauko. Vienas neto-
liese  esantis restoranas vadinosi „Ju-
cius Sisters Restaurant”. Jo savininkės
buvo pagarsėjusio lakūno Stepono Dariaus (tikr. pa-
vardė Ste ponas Jucevičius-Jucius-Darašius – Red.) gi-
minaitės, gal sesutės. Po pen kerių metų Amerikoje pir-
mą kartą patekau į restoraną, esantį Urbanoje. Ten
valgiau picą, ir tas nematytas „skanėstas” man pali-
ko apgailėtiną įspūdį. Vėliau, jau paimtas į JAV ka-
riuomenę, greitai pripratau prie kariško maisto. Pa-
grindinio apmokymo metu didelėje salėje valgyda-
vome šim tai. Pagal nustatytą tvarką paskutinieji 18-
ka valgykloje likusių naujokų būdavo sulaikomi
plauti indų. Nestebina, kad valgykla labai greitai iš-
tuštėdavo. Man labai patiko papildomas apmoky-
mas San Antonio mies te, kur artimai susipažinau su
meksikietišku maistu. Baigęs apmo kymus darbui bu-
vau paskirtas į karišką ligoninę Georgia valstijoje. Ten
taip pat gaudavome ligoninės maistą. Jis buvo įvai-
rus ir niekada netrūkdavo. Tai buvo mano pirmas su-
sipažinimas su pietietišku maistu. Viskas man pati-
ko, išskyrus saldžias bulves. Prie jų nepripratau nei
vėliau.

Ligoninės maistą valgiau ir tapęs civiliu, nes teko
gyventi ir maitintis trijose ligoninėse. Ten maistas
buvo vienodas ir patvirtino mano įsitikini mą, kad val-

gau, kad gyvenčiau, o ne gyvenu, kad
valgyčiau. Vedžiau protin gą, mylinčią
ir sumanią žmoną. Vėliau ji gyrėsi,
kad tada ji temokėjo išvirti kiaušinį, pa-
gaminti viščiuko ir morkų užkepą ir ba-
landėlius su pa dažu. Už poros metų ji
jau galėjo kon kuruoti su geriausiais res-
tora nais. Atsirado proga man pagaliau
gyventi „kaip inkstui taukuose”.

Toks gyvenimas nutrūko, kai grį-
 žau į universitetą. Gaudavau stipendiją už
mokslą ir dar 220 dol. per mėn. šeimos pra-
gyvenimui. Tada jau bu vome keturiese.
Vien nuoma buvo 90 dol. per mėnesį. O
kur dar maistas, automobilio išlaidos,
draudimai ir t. t.? Pritrūkdavo pinigų pie-
nui vaiku čiams. Vienu metu buvo taip
striuka, kad už pieną teko mokėti sidab-
riniais doleriais.  Dvidešimt jų prieš kaž-
kiek metų įsigijau būdamas Nevada vals-
tijoje. Ten buvo įstatymas, kad visi do le-
riai prekyboje būtų sidabriniai. Valstija
vienu laiku gyveno iš sidabro pramonės.
Tą sidabrą išmainėme į pieną. Tik po ke-
lerių metų sužinojau, kad kiekviena si-
dabrinė moneta bu vo verta beveik pen-
kiasdešimt dolerių!

Man baigus mokslus, grįžome į nor-
malesnį gyvenimą. Mėgome keliauti ir

stovyklauti. Maistą kelionėje gaminomės patys (t. y.,
gamino Graži na). Gal porą kartų buvome ir resto rane.
Gyvendami civilizacijoje, sten gė mės bent kartą per
mėnesį užsukti į restoraną, bet tai netapo įpročiu. Kar-
 tais, atėjus laikui, Gražina pasižiū rėdavo į mane,
klausdama, ar reikia važiuoti. Namuose ji turinti nu-
ma čiu si kažką skanaus. Grįžo gyvenimas „kaip inks-
to taukuose”. Tik daug vėliau valgymas restorane tapo
dalis rutinos. Restoranų vengė ir mano mama. Kai pri-
versdavome ją kartu vykti į restoraną Motinos die nos
proga, iš mandagumo sutikdavo. Ki tais atvejais ji net
pasigirdavo, kad jai užtenka penkių dolerių sa vaitei
save pamaitinti.  

Buvo keletas atvejų, kai man pa čiam, jau vedu-
siam, teko rūpintis sa vo maistu. Tie atvejai tęsdavo-
si vos porą savaičių. Tada susikūriau praktišką tai-
syklę, kad maisto gaminimas neturėtų užtrukti ilgiau
nei jo valgymas. Stebėtina, bet sekėsi neblogai. Ži-
noma, būdavo smagu, kai į mūsų lizdelį grįždavo gy-
venimo draugė ir nepamainoma kulinarė.

Dabar pradedame laukti kito vizi to į restoraną.
Tereikia tik korona viruso ir gubernatorės pritarimo.
Bon apetit!

Su įvairiais koronaviruso suvar žymais lyg
atsirado daugiau laiko, nors nei kalen-
dorius, nei laikrodis nepasikeitė. Tie
išoriniai apribojimai davė progų pagal-
voti apie dalykus, apie kuriuos niekada
negalvojau. Konkretus pavyzdys – mano
santykiai su maistu. Dabar yra auksinė
proga pasipasakoti.

Gimiau ir kelerius metus gyvenau kaime Aukš-
taitijoje. Mažai atsimenu apie maistą, išskyrus
burokėlių sriu bą. Ji man atrodė įtartinai. Tarp

bu rokėlių plaukiojo kažkokie neatpažįstami  tirštimai.
Atsimenu, kad prasė dėdavau daug laiko žiūrėdamas
į tą mįslę. Gerai atsimenu ir lyg tebegirdžiu sker-
džiamų kiaulių klyksmą, o po to – dešrų gaminimą.
Vaikams visada likdavo kiaulės pūslė, kuri greitai tap-
davo mūsų sviediniu. Ir da bar užuodžiu kamino dū-
melius.  Spe cialiai pastatytame kamine buvo rū komi
kumpiai ir dešros.  

Bėgant iš Lietuvos, ta kaimo idilija išgaravo. Nie-
kada nežinojome, kur ir kada gausime bent sriubos
samtį. Atsimenu vieną turgų Prūsijoje, kur labai di-
delėje daržovių parduotuvėje nuo lentynos ant grin-
dų sąmoningai nustūmiau vieną didelę bulvę. Tada
niekam nematant ją įspraudžiau į kel nių kišenę.
Kaip tik tuo metu lauke žygiavo dainuojantys vokie-
čių kareiviai. Išsigandau, nes galvojau, kad jie dabar
mane areštuos už va gystę ir sušaudys. Tada buvau aš-
tuo nerių metų. Grįžęs į pastatą, kuriame buvome ap-
nakvydinti, savo laimikį atidaviau mamai. Ji tuoj pat
tą bulvę išvirė ir mes keturi pasidalinome. Tai buvo
mano skaniausia gyvenime bulvė, jos skiltelė! Karui
dar nesibaigus, gyvenome viename kaimelyje Bava-
rijoje.  Ten iš amerikiečių lėktuvo buvo nušautas ark-
lys. Tą vakarą visas kaimas turėjo šviežios arklie nos.
Mėsą buvo sunku sukramtyti.

Jau po karo kelerius metus gyveno me pabėgėlių
stovykloje, kuri buvo prie kalėjimo su savo daržais.
Mes, vai kai, jau žinojome, kur ir kada bu vo geriausias
laikas nusiskinti pomidorų ir pasikasti bulvių. Iš-
mokome susikurti lauželį ir bulves išsikepti. Vėliau
miške dar radome laukinių vyšnių. Į medžius įlipę gar-
džiavomės  gamtos derliumi. Rudenį iš buko me džių
krisdavo sėklos. Mes jas rin kome, išgliaudydavome ir
tuoj pat suvalgydavome. Į stovyklą Amerikos ka-
riuomenės sunkvežimiai atveždavo dideles statines vir-
tų makaronų, raugintų kopūstų ir kitokių gėrybių. Jo-
kios mėsos neatsimenu, išskyrus vieną atvejį. Val-
gydamas kažkokią maka ronų mišrainę, pastebėjau
baltas kirmėlaites ir parodžiau mamai. Ji ma ne švel-
niai perspėjo tylėti ir toliau valgyti.

Kitoje pabėgėlių stovykloje – Miunchene, Bava-
rijoje – gyvenome kartu su 10 000 kitų pabėgėlių, dau-
giausia ukrainiečių. Kartais ten pasirodydavo visokie
,,kupčiai”, siūlydami savo prekes. Vienas jų pardavi-
nėjo konservuotą mėsą rudos spalvos metalinėse dė-
žutėse. Ant jų nebuvo jokių etikečių, jokių užrašų.
Mama porą jų nupirko, ir visi tą pirkinį skaniai su-
valgėme.  Netrukus po to spaudoje buvo aprašytas įvy-
kis, nuo kurio mums plaukai pasišiaušė. Skarmalais
apsirengęs vyras su balta lazdele raudonu galiuku, ap-
simesdamas aklu, prašydavo praeivių jį nuvesti iki jo
namų už kampo. Atsirado gera širdžių. Jis juos po vie-
ną savo subombarduoto namo rūsyje užmušdavo ir, tin-
kamai paruošęs jų mėsą, konser vuodavo ir pardavi-
nėdavo. Mes nie kada nesužinojome, ar bent trumpam
nebuvome tapę kanibalais. Nuo tada mane kamuoja
klausimas – ar gali būti kanibalas, nežinodamas ką val-
gai?

Atvykome į Ameriką – Cicero, Illinois. Mūsų ge-
radarių namuose pir mą kartą pamačiau elektrinį šal-
 dytuvą. Jį atidaręs, kaip pasakoje, pamačiau visokio
maisto ir gėrimų. Vėliau gavome savo pastogę. Ten irgi
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T. Matulionio laiškų knygai –
internetinis meno aukcionas

2017–2020 m. palaimintojo Teofiliaus Matulionio labdaros
ir paramos fondas (TM fondas) surinko vertingą, iki šiol
niekur neviešintą vyskupo T. Matulionio laiškų archyvą,
rašoma pranešime žiniasklaidai.

Dauguma�šios�epistoliarinės�dokumentikos�(apie�150
laiškų)�buvo�siųsta�iš�sovietinės�Rusijos�vyskupo�brolių
ir�seserų�šeimoms�–�iš�Oršos�kalėjimo-persiuntimo�punk-
to,�Vladimiro�kalėjimo�ir�Invalidų�namų�Mordovijoje.�Dar
apie�trisdešimt�laiškų�yra�iš�tarpukario�Kauno,�Romos,�JAV,
taip�pat�iš�Lietuvos�1956–1962�m.,�grįžus�iš�Rusijos�ka-
lėjimų.

TM�fondo�rengiamo�internetinio�aukciono�,,Pande-
mija�2020”�tikslas�–�sukaupti�lėšų�pal.�T.�Matulionio�laiš-
kų�knygos�išleidimui.

Aukciono�pradžia�2020�m.�gegužės�18�d.,�pabaiga�bir-
želio�10�d.�d.�

https://www.charityauctionstoday.com/auc-
tions/matulioniofondas-11174

TM�fondas�siūlo�galimybę�įsigyti�Lietuvos�modernaus
meno�klasikos,�surinktos�iš�privačių�kolekcijų.�Aukciono
platformoje�pristatomas�Valentinas�Antanavičius,�Neemija
Arbit�Blatas�(1908–1999),�Leonardas�Gutauskas,�Elvyra�Kai-
riūkšytė�(1950–2006),�Vytautas�Kalinauskas�(1929–2001),
Vincas�Kisarauskas�(1934–1988),�Jonas�Kuzminskis�(1906–
1985),�Algirdas�Steponavičius�(1927–1996),�Leopoldas�Sur-
gailis�(1928–2016),�Algimantas�Švėgžda�(1941–1996),�Ri-
čardas�Vaitiekūnas,�Vladas�Vildžiūnas�(1932–2013).

Pal.�T.�Matulionio�aukcionui�savo�kūrinius�pateikė
šiuolaikiniai�Lietuvos�dailininkai:�Kunigunda�Dineikaitė,
Stasys�Eidrigevičius,�Jovita�Laurušaitė,�Aistė�Ramūnaitė,
Edmundas�Saladžius,�Vladas�Urbanavičius,�Mikalojus�Vi-
lutis,�Benediktas�Marija�Žukas.

Parengta pagal LRT.lt

„Jucius Sisters Restaurant”
valgiaraštis



aukštosioms mokykloms pažymint
mokslo metų pabaigą; švenčiant ta-
rybų valdžios įkūrimo Lietuvoje šeš-
tąsias metines; 1946 m. vasarą pir-
mojoje sovietinėje dainų šventėje;
buvo atliekama per rinkimus į SSRS
Aukščiausiąją Tarybą, kandidatams
susitinkant su rinkėjais. Vilniuje,
Valstybinio dramos teatro salėje, įvy-
ko „darbo žmonių atstovų rinkiminis
pasitarimas”, prasidėjęs sveikinimais

Stalinui, po to „orkestras išpildė Tarybų Sąjungos
ir Lietuvos tautinį himną”. 

„Tautiškos giesmės” renesansas tęsėsi neilgai.
Per rinkimus į LSSR Aukščiausiąją tarybą 1947 m.
pradžioje ji jau nebeskambėjo ir, matyt, tai lėmė nuo-
taikos Maskvoje, – 1946 m. vasarą Maskva aštriai su-
kritikavo Lietuvos partinę vadovybę, kad ši nepa-
kankamai aktyviai kovoja su buržuaziniu nacio-
nalizmu. Tiesa, „Tautiška giesmė” dar buvo sugro-
ta per rašytojo Balio Sruogos laidotuves 1947 m. spa-
lio 19 d. Greitai ji tapo nusikaltimu, už kurį buvo bau-
džiama, ir ją giedodavo tik partizanai ir kiti drąsūs
žmonės neviešuose suėjimuose.

Naujas himnas

Ypač V. Kudirkos kurtu himnu buvo nepaten-
kinti senieji partiečiai, kuriems „Tautiška giesmė”
siejosi su „buržuazine” Lietuva. Jiems pritarė ir
Sniečkus, kritikavęs „Tautišką giesmę” dėl to, kad
joje žvalgomasi „atgal”. Jis buvo spaudžiamas
Maskvos, kad per lėtai Lietuva sovietizuojama,
kad silpnai kovojama su „nacionalistiniu pogrindžiu
ir jo ginkluotomis gaujomis”, todėl „Tautiškos gies-
mės” atsisakymas turėjo reikšti ir „senosios Lie-
tuvos” atsisakymą. Sudaryta komisija naujo himno
kūrimui nurodė, kad privalomai būtų minimi Le-
ninas ir Stalinas, pažymimas jų „vadovaujantis
vaidmuo”, pabrėžiama „tautų draugystė”, rusų
tautos išskirtinumas ir indėlis kuriant naują so-
cialistinę tvarką. Žodžius bandė kurti daug sovie-
tinių poetų: Antanas Venclova, Vacys Reimeris,
Valerija Valsiūnienė, Teofilis Tilvytis, Aleksys
Churginas ir kt. Buvo rašomi variantų variantai,
vyko ilgi derinimai su Maskva, kol pagaliau pasi-
rinktas Antano Venclovos tekstas ir Balio Dvario-
no bei Jono Švedo melodija. Pirmą kartą sovietinis
himnas atliktas tarybų valdžios 10-mečiui, švęstam
1950 m.

steigėjomis pasiūlyta tapti trims sovietinėms res-
publikoms – Baltarusijai, Ukrainai ir Lietuvai, neva
dėl to, kad karo metais jos labiausiai nukentėjo, nes
vokiečiai į jas įsiveržė pirmiausia. Vėliau ir Lietu-
vos SSR kandidatūros Sovietų Sąjunga nebekėlė. 

Respublikų „suverenizacijos” metu Stalinas at-
sisakė ir „Internacionalo”, kaip SSRS himno, ir lie-
pė sukurti naują. Jį patvirtinus nuspręsta, kad ir
kiekvienai sovietinei respublikai reikia himno. To-
kiu būdu į diskusijas dėl sovietinės Lietuvos himno
įtraukta ir Kudirkos „Tautiška giesmė”. Anot isto-
riko, labiausiai stengėsi Justas Paleckis: „Spren-
džiant iš jo užrašų karo metais, jau 1944 m. sausio mė-
nesį jis keliems Sovietų Sąjungos kompartijos va-
dovams užsiminęs apie senąjį ‚lietuvių tautos him-
ną ‘Lietuva, Tėvyne mūsų’, aiškinęs, kad jame esa-
ma ‘pažangių elementų’. Kai kurie himnu, anot jo,
susidomėję. Netrukus, vasario viduryje, Paleckis
gavo nurodymą atsiųsti ‘Tautišką giesmę’ į VKP(b)
Centro Komitetą. Dar po kelių dienų Lietuvos Res-
publikos himnas nuskambėjo per Maskvos radiją. Pa-
sak Paleckio, tai atsitiko vasario 29 d. LKP oficiozas
‘Tiesa’ (1944, nr. 10) rašė, kad Maskvos radijas vasario
29 d. transliavo lietuviškos muzikos koncertą, per
kurį sugrota ‘Lietuva, Tėvyne mūsų’. Dar kartą ‘Tau-
tiška giesmė’ transliuota kovo 15 d. Tų pačių metų
vasaros pradžioje Paleckis rašė, kad gegužės vidu-
ryje apie ‘Tautišką giesmę’ kalbėjosi su Antanu
Sniečkumi”. Reikia priminti, kad visa tai dar vyko
Maskvoje, kur 1941 m., vokiečiams puolant, buvo pa-
sitraukusi komunistinė Lietuvos vyriausybė.

Ir štai LKP(b) CK biuro 1941 m. birželio 21 d. po-
sėdyje priimtas nutarimas dėl „valstybinio LSSR
himno”. Jame rašoma: „Politinio tikslingumo var-
dan, šiame etape panaudoti lietuvių nacionalinio
himno ‘Lietuva, tėvyne mūsų’ populiarumą ir pa-
versti jį tarybų valdžios sustiprinimo instrumentu,
nes ši valdžia vienintelė, galinti tikrovėje įgyvendinti
himno progresyvius lūkesčius’. Konstatuojama,
kad ‘šiuo metu’ nėra galimybės sukurti LSSR vals-
tybinį himną”.

Centro Komitetas leido naudoti senąjį himną, o
sovietinis istorikas Juozas Žiugžda parašė pažymą
apie „Tautišką giesmę” ir jos autorių Kudirką pa-
vadino „buržuazinės demokratinės srovės nacio-
naliniame judėjime ideologu”. Pažymėjo, kad jis daug
dėmesio skyrė „istorinei lietuvių tautos praeičiai”
ir kovoms su teutonų ordinu. Bet tame pat doku-
mente buvo nurodyta, kad sovietinio Lietuvos him-
no kūrimas yra tik laikinai atidėtas, o naujas him-
nas turėsiąs atspindėti „naują epochą lietuvių tau-
tos istorijoje”. Apsispręsti padėję tai, kad tam ne-
prieštaravo Maskva. Netgi buvo kalbama, kad „Tau-
tiškos giesmės” vertimas į rusų kalbą buvo įteiktas
Stalinui, kuris esą „susižavėjo” giesmės kilnumu bei
gražumu... Be abejo, siekta, kad sovietų valdžia at-
rodytų priimtinesnė lietuviams ne tik Lietuvoje, „ti-
kėtasi, kad ‘Tautiška giesmė’ padarys sovietinę Lie-
tuvą patrauklesnę lietuvių išeiviams, ypač di-
džiausiai ir įtakingiausiai jų daliai, gyvenančiai JAV,
net paskatins bendradarbiauti su okupuota šalimi.
Karo metais lietuviškoje partinėje spaudoje ne kar-
tą keltas klausimas dėl glaudesnių ryšių su ‘de-
mokratinėmis bei antifašistinėmis’ JAV lietuvių
organizacijomis, pasisakančiomis už bendradar-
biavimą su LSSR. ‘Tautiškos giesmės’ viešas įteisi-
nimas, transliavimas per radiją turėjo padėti so-
vietams stiprinti bei plėsti savo įtaką tarp įvairių kai-
ruoliškų JAV išeivijos grupių. Beje, himno trans-
liavimas iš tikrųjų darė įtaką net ir tiems lietuvių
išeiviams, kurių požiūris į sovietų valdžią buvo prie-
šiškas. Antai Mykolas Biržiška 1948 m. laiške Vincui
Krėvei guodėsi, kaip jam ‘ilgu be Vilniaus’, apgai-
lestavo, kad ‘nustojo iš Vilniaus transliuoti Lietuvos
himną’”.

„Tautiška giesmė” įvairiomis progomis buvo gro-
jama ir giedama iki 1946 m. antrosios pusės. Žodžiais
„Lietuva, Tėvyne mūsų” prasidėjo pirmasis ir ant-
rasis Lietuvos SSR inteligentų suvažiavimai Vilniuje;
„Tautiška giesmė” skambėjo Vilniaus ir Kauno

2020 m. yra paskelbti Lietuvos Stei-
giamojo Seimo šimtmečio metais.
„Draugas” jau rašė, kad Lietuvos Sei-
mas, nors dėl COViD-19 pandemijos ir
nelabai iškilmingai, kaip buvo planavęs,
šią datą jau paminėjo. Pirmasis Stei-
giamojo Seimo posėdis vyko 1920 m.
gegužės 15 d., o to posėdžio pabaigo-
je, po Steigiamojo Seimo pirmininko Alek-
sandro Stulginskio kalbos ir nepriklausomy-
bės deklaracijos priėmimo, buvo sugiedotas Lietuvos
himnas – Vinco Kudirkos „Tautiška giesmė”. Nors ši
giesmė patriotiniuose lietuvių sambūriuose buvo gie-
dama ir anksčiau, bet kaip oficialus valstybės himnas
ji pirmą kartą nuskambėjo būtent Steigiamojo Seimo
pirmajame posėdyje. Taigi šiuos metus galime laikyti
ir „Tautiškos giesmės”, kaip oficialaus Lietuvos vals-
tybės himno, šimtmečio metais, nes, kaip teigia is-
torikai, ji nuo tada tapo Lietuvos valstybės politinio
ritualo dalimi. 

Iš ,,Tautiškos giesmės” istorijos

Vincas Kudirka „Tautišką giesmę” paskelbė
1898 m. „Varpo” laikraštyje ir nuo tada ji buvo gie-
dama lietuviškuose vakarėliuose, o pirmą kartą
oficialiai ją sugiedojo Miko Petrausko vadovaujamas
choras 1905 m., Didžiojo Vilniaus seimo išvakarių
koncerte Vilniuje. Nuo 1917 m. giedota viešose poli-
tinėse demonstracijose, susirinkimuose ir suvažia-
vimuose. 1919 m. „Tautiška giesmė” patvirtinta Lie-
tuvos himnu ir buvo giedama visuose viešuose ren-
giniuose iki pat sovietų okupacijos 1940 m., kuomet
ji buvo uždrausta. Vietoj „Tautiškos giesmės” buvo
atliekamas komunistinis „Internacionalas”. Ir ne-
daug kas žino, kad po Antrojo pasaulinio karo, 1944
m., kai raudonoji armija grįžo į Lietuvą, „Tautiška
giesmė” vėl buvo priimta ir keletą metų giedota kaip
sovietinės Lietuvos himnas.

Kodėl sovietams prireikė „Tautiškos giesmės”

Tą istoriją ir politines to meto aplinkybes pra-
ėjusių metų pradžioje „Kultūros baruose” atskleidė
istorikas Vladas Sirutavičius. Taigi kodėl sovie-
tams prireikė „Tautiškos giesmės”? Tiesa, šis par-
tinės vadovybės sprendimas nebuvo kaip nors for-
maliai įteisintas ir su ja susitaikyta tik politiniais su-
metimais, mat dar karui tebevykstant, 1943 m. pa-
baigoje, SSRS vadovybė nutarė skatinti sovietinių res-
publikų „savarankiškumą” (suverenizaciją) ir 1944
m. vasario mėnesį SSRS Aukščiausioji Taryba Mask-
voje nutarė dalį kompetencijos, susijusios su užsie-
nio politika ir gynyba, perduoti respublikoms. Isto-
rikas sako, kad „iš Maskvos siunčiami respublikų ‘su-
verenizacijos’ signalai buvo skirti ne tik ir ne tiek ‘vi-
diniam vartojimui’, kiek Vakarų sąjungininkams. Jie
tokią politiką turėjo suvokti kaip tam tikrą sovieti-
nio režimo liberalizaciją, kuri darytų Sovietų Sąjungą
patrauklesne partnere, didintų jos prestižą. Taip veik-
damas Kremlius tikėjosi sustiprinti savo pozicijas de-
rybose su Vakarais jam rūpimais saugumo ir stra-
teginiais klausimais. Siekiant sąjungininkų pasiti-
kėjimo, dar 1943 m. gegužę nuspręsta ‘likviduoti’ Ko-
munistų internacionalą (Kominterną)”. Kodėl?

Mat 1943 m. antrojoje pusėje Washingtonas,
Maskva ir Londonas iškėlė idėją įkurti tarptautinę
organizaciją, kurios tikslas būtų užtikrinti taiką pa-
saulyje. Ir derantis, kokios valstybės turėtų sudaryti
tokią organizaciją, sovietai pareiškė, kad naujai
kuriamos organizacijos narėmis turėtų tapti visos so-
vietinės respublikos. Taigi reikėjo tas respublikas pa-
rodyti kaip neva suverenias. Vakarų diplomatų tokia
mintis nežavėjo, nes jie suprato, kad Sovietų Sąjun-
ga sieks „tarptautiškai legalizuoti tas respublikas”.
Beje, istorikas primena, kad „kiek anksčiau sovietų
žurnale ‘Voina i rabočij klas’, skirtame užsienio po-
litikai, buvo paskelbtas LSSR Aukščiausiosios Ta-
rybos prezidiumo pirmininko Justo Paleckio straips-
nis, kuriame, be kita ko, griežtai pasisakyta prieš Lie-
tuvos ir kitų Baltijos valstybių ‘ambasadas’, vei-
kiančias JAV ir akredituotas prie Valstybės depar-
tamento. Reikalauta kuo skubiau jas uždaryti, atseit
jų veikla griauna tautų, kovojančių su Hitleriu, vie-
nybę. Taigi galima daryti ir trečią prielaidą – ‘su-
verenizacija’ turėjo įteisinti Baltijos šalių aneksiją”,
– rašo V. Sirutavičius. Vėliau tos minties atsisakyta
ir tarptautinės organizacijos iniciatorėmis arba

www.draugas.org 
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Kodėl „Tautiška giesmė”
„sužavėjo” Staliną
AuDRONė V. ŠKiuDAiTė

LAIŠKAI

VILNIETĖ SIŪLOSI 

ATSTOVAUTI EMIGRANTAMS

Ar tikrai to norime? Aušrinė Armonaitė,
Seimo narė, pasiskelbė kandidatuojanti į nau-
jai sukurtą Pasaulio lietuvių vienmandatę apy-
gardą. Rinkimai vyks šį rudenį. Bet pati nebū-
dama emigrantė, ar gali ji žinoti mūsų proble-
mas ir lūkesčius?

Tarp savo užduočių ji mini ,,švietimo sis-
temą, kuri leistų greičiau atsiskleisti su tėvais
grįžusiems vaikams”. Tai sena problema, kurią
reikia spręsti. Dar Valdo Adamkaus preziden-
tavimo laikais ji buvo įtraukta į bendrą Pasau-
lio Lietuvių Bendruomenės ir LR Seimo rezo-
liuciją. 

Pasisakymas dėl rūpesčio ,,sėkminga Lie-
tuvos ateitimi” nepateikia specifinės krypties.
Visiems mums aišku, kad mažos algos, 4 kartus
mažesnės nei Vakaruose, sudaro sunkumų pra-
gyventi Lietuvoje ir yra ta priežastis, varanti
jaunimą į užsienį. Ar pažadas ,,lanksčiau re-
guliuoti darbo rinką” bus nevykęs žingsnis į
priešingą pusę? Laukiame aiškaus pasisakymo
iš bet kurio kandidato. Lietuva rūpinamės visi,
ypač išvažiavusieji. Mūsų jausmai atvirai pa-
sireiškė svečio dainininko iš Lietuvos koncer-
te. Baigiantis koncertui žiūrovai atsistojo ir kar-
tu su dainininku dainavo patriotines dainas.
Niekas nenorėjo sustoti dainavę.

Algis Kazlauskas, 
Orland Park, IL
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TELKINIAI

Lietuvos Respublikos prezidentas Gitanas Nausėda kon-
ferenciniu skambučiu bendravo su Pasaulio Lietuvių
Bendruomenės (PLB) Valdybos (pirmininkė Dalia Hen-
ke) bei Pasaulio lietuvių jaunimo sąjungos (vado-
vaujamos Vlado Oleinikovo) nariais. Pokalbio metu ap-
tartos užsienio lietuvių aktualijos, šalims stengiantis
suvaldyti pandemijos sukeltos krizės padarinius. Prie
pokalbio prisijungė lietuvių diasporos atstovai iš viso
pasaulio – Europos, Amerikos, Australijos.

Prezidentas padėkojo užsienio lietuviams už jų
aktyvumą, prisidedant prie kovos su korona-
virusu įvairiose pasaulio valstybėse, paramą

Lietuvai bei įsitraukimą, organizuojant Lietuvos pi-
liečių grįžimą į Tėvynę. „Daugiau nei keturiasde-
šimtyje šalių visame pasaulyje lietuviai padėjo vie-
ni kitiems grįžti į Tėvynę, prasidėjus koronaviruso
krizei, – vieni ėmėsi organizuoti keliones, kiti pri-

sidėjo pagalba vertėjaujant, treti svečiose šalyse
strigusiems lietuviams pasiūlė apsistoti savo na-
muose. Tai – unikalus pasaulio lietuvių vienybės pa-
vyzdys. Susidūrę su negandomis, mes nepamiršta-
me esantys vienos Lietuvos vaikais, pabirusiais po
visą pasaulį, tačiau nepalaužiamais savo dvasia ir
ryžtu”, – teigė Prezidentas.

Prezidentas pabrėžė lituanistinio švietimo už-
sienyje svarbą ir Lietuvos paramą sklandžiam jo or-
ganizavimui sudėtingu laikotarpiu. Šalies vadovas
domėjosi užsienyje esančių lietuviškų mokyklų
veikla per karantiną ir teigiamai įvertino užsienio
lietuvių mokyklinio amžiaus vaikams sudarytas
sąlygas mokytis Lietuvos mokyklose nuotoliniu
būdu ir karantino metu naudotis atviromis nuoto-
linio mokymosi platformomis lietuvių kalba.

Šalies vadovas su PLB atstovais aptarė grįžtan-
čių į Lietuvą piliečių statistiką bei jų integracijos Lie-
tuvoje klausimus. Daug dėmesio skirta sugrįžusių

migrantų šeimų vaikų ugdymo klausimui ir suau-
gusiųjų galimybėms įsidarbinti Lietuvoje krizės
metu.

Pokalbyje aptartas siekis užtikrinti sklandų šių
metų spalio mėnesį vyksiančių LR Seimo rinkimų or-
ganizavimą ir užsienio lietuvių dalyvavimą juose.
Prezidentas priminė, kad 2019 m. LR Vyriausioji rin-
kimų komisija patvirtino Pasaulio lietuvių vien-
mandatę apygardą, kurios pagrindu rinkimai bus or-
ganizuojami pirmą kartą istorijoje. Šalies vadovas
pabrėžė, jog būtinas aktyvus išeivijos dalyvavimas
rinkimuose, parodant šios išskirtinės apygardos
svarbą ir reikalingumą.

Prezidentas paragino PLB narius aktyviai da-
lyvauti Lietuvos visuomeniniame gyvenime, prisi-
dedant prie Lietuvos gerovės kūrimo. Išeivijos in-
dėlis yra ypač reikšmingas šiuo metu, siekiant
sklandaus šalies atsigavimo po pandemijos sukeltos
krizės.                           Prezidento komunikacijos grupė

Vilniuje, Kaune, Skuode ar Raseiniuose, Londone, Mel-
bourne ar Čikagoje – nesvarbu, kur būsite birželio 23
dieną, Lietuvos tautinis olimpinis komitetas (LTOK)
kartu su LTeam – Lietuvos olimpine komanda – kvie-
čia  vieningai paminėti Tarptautinę olimpinę dieną,
bėgte įveikiant lietuvišką olimpinę mylią.

1988metrai – tiek sudaro lietuvišką olimpinę
mylią, simbolizuojančią LTOK atkūrimo

datą. Šis bėgimas tapo neatsiejamu jau 30 metų ren-
giamos sporto šventės akcentu, todėl dėl Lietuvoje
įvestų karantino ribojimų negalėdami suorgani-
zuoti renginio Vilniuje LTOK nutarė nesulaužyti bent
vienos tradicijos.

„Žmonėms jau tapo įprasta vasaromis Olimpinę
dieną minėti sportiškai, tad, nepaisant situacijos pa-
saulyje, nusprendėme tokią galimybę jiems suteik-
ti ir šiemet, – sakė LTOK prezidentė Daina Gudzi-
nevičiūtė. – Ir jeigu ankstesniais metais planams da-
lyvauti sporto šventėje sukliudydavo atstumas, tai šį
kartą bėgti kartu su visais bus galima būnant bet ku-
riame pasaulio kampelyje.”

„Palaikome šią puikią LTOK iniciatyvą rengti

virtualų lietuviškos olimpinės mylios bėgimą ir
taip paminėti Olimpinę dieną ne tik Lietuvoje, bet ir
kituose mūsų planetos kraštuose, kuriuose gyvena
daug aktyvių tautiečių, – džiaugiasi Pasaulio Lie-
tuvių Bendruomenės (PLB) sporto reikalų komisijos
pirmininkas Laurynas Misevičius. – Pasaulį su-
kausčius iki šiol neregėtos COVID-19 pandemijos ap-
linkybėms, kaip niekada svarbu visiems palaikyti
sportinę formą, kad neprarastume imuniteto. Todėl
su dideliu malonumu prisidėsime prie LTOK ren-
giamo virtualaus bėgimo ir skatinsime jame daly-
vauti visus sportui neabejingus užsienyje gyvenan-
čius lietuvius.”

Dalyvauti virtualiame lietuviškos olimpinės
mylios bėgime – itin paprasta. Birželio 23-iąją reikia
bėgte įveikti mažiausiai 1988 metrų atstumą, tai už-
fiksuoti programėle ir savo rezultatu, naudojant gro-
tažymę #OlimpinėDiena2020, pasidalinti sociali-
niuose tinkluose. Dalyvavimas šiame bėgime – ne-
mokamas.

„Tai – ne varžybos, o bėgimas, skatinantis žmo-
nes aktyviai judėti, net ir karantino metu neapleis-
ti sporto ir mėgautis jo teikiamais malonumais, – pa-
brėžia bėgimą organizuojančio Lietuvos olimpinio

fondo direktorius Mantas Marcinkevčius. – Žinoda-
mi, kad virtualiame bėgime dalyvaus ir olimpiečiai,
ir profesionalūs bei pasišventę bėgikai, vienos my-
lios įveikimu jų neapribosime. Kiekvienas, pagal savo
galimybes, galės įveikti dvi, penkias, dešimt, o gal-
būt ir dvidešimt lietuviškų olimpinių mylių.”

Visi  virtualaus  bėgimo  dalyviai,  įveikę  bent
vieną lietuvišką olimpinę mylią, bus apdovanoti
Olimpinės  dienos  suvenyrais ir rėmėjų dovanėlė-
mis.

Juos atsiimti bus galima dviem būdais – LTOK
būstinėje, įsikūrusioje Vilniuje, Olimpiečių g. 15, arba
bet kurioje šalies „Eurovaistinėje”. Į užsienį prizai
nebus siunčiami, tačiau užsienyje gyvenantys bėgimo
dalyviai savo prizus galės atsiimti keliais būdais: PLB
ir ŠALFASS organizacijų renginiuose arba už juos
prizus atsiimti galės Lietuvoje gyvenantys nurody-
ti asmenys.

Norintiems gauti dovanas – būtina užpildyti
specialią registracijos anketą, kuri LTOK.lt svetai-
nėje bus atvira nuo birželio 23 d. 00:00 val. iki birže-
lio 25 d. 23:59 val. Dovanų dalijimas vyks birželio 29–
liepos 10 dienomis.

Elta.lt

Atskirai, bet kartu: 
viso pasaulio lietuviai Olimpinę dieną šiemet švęs bėgdami

Su Prezidentu aptarti aktualūs išeivijai klausimai
Ekrane (nuo viršaus iš kairės į dešinę): Valdas Oleinikovas, Dalia Henke, Vida Bandis, Jūratė Caspersen, Rolandas Žal-
nierius, Laurynas Misevičius, Vaidas Matulaitis, Rimvydas Baltaduonis ir Eglė Garrick.                         Prezidentūros�nuotr.

ŠALFASS vadovas Laurynas Misevičius konferencijoje
su Prezidentu. Lauryno�Misevičiaus� nuotr.
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ALGIS VAŠKEVIČIUS

Kardinolas priminė iššūkius 

iškilmės, kaip ir prieš šimtmetį, prasidėjo
Kauno Šv. Apaštalų Petro ir Povilo pro-
katedroje bazilikoje. Jei 1920 m. gegu-
žės 15-osios rytą čia rinkosi svarbiausi
svečiai – Steigiamojo Seimo atstovai,
Valstybės Taryba, valdžios atstovai,
svečiai iš užsienio ir buvo minios žmo-
nių, tai šiemet šv. Mišiose jų dalyvavo
vos kelios dešimtys. Tarp jų buvo Seimo
pirmininkas Viktoras Pranckietis, keli
Seimo nariai, Seimo kanceliarijos dar-
buotojai, taip pat Kauno savivaldybės
atstovai, būrelis jaunimo, ateitininkų.  

Šv. Mišioms vadovavo ir pamoks-
lą pasakė kardinolas Sigitas
Tamkevičius, koncelebravo kun.

Saulius Paulius Bytautas ir diakonas
Darius Chmieliauskas. Šv. Mišių metu
giedojo solistai Rita Preikšaitė ir To-
mas Ladyga. Kardinolas S. Tamkevi-
čius sa vo kalboje atkreipė dėmesį į Jė-
zaus kvietimą Evangelijoje pasilikti Jo
meilėje. 1918 m. Vasario 16-osios Aktą
kardinolas pavadino Lietuvos Vely-
komis, o vėliau, 1920 m. įvykusį Stei-
giamojo Seimo įkūrimą – tarsi Sek-
minėmis po buvusio ilgo valstybės
beteisiškumo laiko. 

„Išrinktasis Seimas įtvirtino va-
karietiškos demokratinės, parlamen-
tinės valstybės principus, tikėjimo, są-
žinės ir žodžio laisvę; lyčių ir tautų ly-
gybę bei asmens neliečiamumą. Seimas
priėmė Konstituciją, žemės reformos
įstatymus, svarstė ir priėmė valstybės
gyvenimo sritis reguliuojančius įsta-
tymus. Mums, tikintiesiems, malonu
prisiminti, kad dauguma Steigiamojo
Seimo narių buvo krikščionys; vien
krikščionių demokratų blokas turėjo 59
Seimo narius”, – sakė kardinolas.

Jis priminė, jog Steigiamasis Sei-
mas, 1920 m. gegužės 15 d. perėmęs
krašto valdymą, susidūrė su dideliais
iššūkiais – dalis Lietuvos teritorijos su
sostine Vilniumi buvo okupuota, buvo
neaiškus Klaipėdos krašto statusas,
Antantės valstybės dar nebuvo pri-
pažinusios Lietuvos valstybės, nebuvo
suderintos sienos su kaimyninėmis
valstybėmis. Vykstant atviroms ko-
voms ir baiminantis dėl Lietuvos vals-
tybės išlikimo, Steigiamojo Seimo na-
riai stojo ginti valstybės – kas ginklu,
kas organizuodami paramą Lietuvos
kariuomenei ar telkdami bendram
darbui Lietuvos visuomenę. 

„Kas nulėmė jų sprendimus?
Egoistiški interesai? Tikrai ne. Egoiz-
mas būtų padiktavęs rinktis saugesnį

kelią: nerizikuoti, prisitaikyti prie ga-
lingųjų ir turėti ramų gyvenimą. Šitaip
pokario metais apsisprendė dalis Lie-
tuvos žmonių, nuėjusių tarnauti bol-
ševikams. Kai vieni nuėjo ginti Lietu-
vos ir galimai žūti, kiti kolaboravo ir
liko gyventi. Prieš šimtą metų apsi-
spręsti už Lietuvos laisvę ir ją ginti ga-
lėjo tik tokie žmonės, kurie aukščiau už
viską statė tarnavimą Lietuvai. 1920 m.
Steigiamojo Seimo narių veiklos ben-
dras vardiklis – meilė Lietuvai ir jos
žmonėms; daugumos jų tuo vardikliu
buvo tikėjimas ir meilė Dievui”, – kal-
bėjo S. Tamkevičius.

Jis užsiminė ir apie artėjančius Sei-
mo rinkimus, ragindamas Lietuvos
žmonės, kurie šių metų rudenį rinks
naująjį Lietuvos Seimą, kiek tai žmo-
giškai įmanoma bandyti įsitikinti, ar
tie, už kuriuos atiduos savo balsą, va-
dovausis meile Lietuvai, ar tik sieks įgy-
vendinti savo egoistiškus interesus.

Steigiamojo Seimo 100-mečio paminėjimas Kaune 

istorikė M. Navickaitė pristato įdomią parodą apie Steigiamąjį Seimą istorinės Prezidentūros
kiemelyje. A.�Vaškevičiaus�nuotraukos

Šv. Mišias Steigiamojo Seimo 100-mečio proga aukoja kardinolas S. Tamkevičius. Steigiamasis Seimas posėdžiavo šiuose rūmuose.

kaitė papasakojo, kad parodai pradėta
rengtis dar prieš pusmetį. Teko per-
žiūrėti labai daug istorinių nuotraukų
atrenkant tas, kurios geriausiai at-
spindėtų šią temą. Sodelyje yra 16 sten-
dų, tad parodai pasistengta pateikti to-
kias fotografijas, kurios atspindėtų ir
Steigiamojo Seimo darbo pradžią, ir
svarbiausius pirmuosius jo darbus, ir
kuo įvairesnes tuomečio gyvenimo
sritis – ir politiką, ir kultūrą bei švie-
timą, ir žemės ūkį. Čia yra eksponuo-
jama ir retų, mažai kam žinomų fo-
tografijų iš įvairių archyvų, o šalia jų
lietuvių ir anglų kalbomis pateikiami
išsamūs ir įdomūs komentarai.

Jau pirmąją dieną parodą apžiū-
rėjo ne tik svečiai iš Vilniaus – čia už-
suko jaunieji maironiečiai, taip pat
vyresnio amžiaus kauniečiai, jau iš
anksto rengęsi ją apžiūrėti. Paroda
čia bus eksponuojama iki spalio pa-
baigos, o per metus šias tradicines

vendinus, daugiau nei 34 tūkstančiams
bežemių ir 26 tūkstančiams mažažemių
paskirti žemės sklypai, taip sustipri-
nant žemės ūkio pramonę. Tų pačių
metų rugpjūčio 1 d. priimta Lietuvos
Valstybės Konstitucija, kuri pabaigė
teisinį valstybės atkūrimo darbą. Taip
pat priimtas Piniginio vieneto įstaty-
mas. 1922 m. lapkričio 16 d. išspausdinti
pirmieji litų ir lito centų banknotai, o
nuo 1925 m. pradėtos kaldinti ir litų bei
centų monetos. Parodoje eksponuojama
reta nuotrauka, kurioje matome pir-
mųjų lito centų monetų atgabenimą lai-
vu iš Anglijos į Klaipėdos uostą 1929
metų sausio 29 d. 

Įdomu ir tai, kad Steigiamasis Sei-
mas ėmėsi veiksmų bent iš dalies ko-
voti su emigracija. Pasak Lietuvos is-
torijos instituto mokslo darbuotojo dr.
Artūro Svarausko, Kaune tuo metu
veikė daug įdarbinimo firmų, kurios
agitavo lietuvius vykti į Pietų Ameri-
ką, žadėjo, kad darbdavys apmokės
kelionę, apgyvendins, alga bus labai
gera. Tuo susigundydavo daugelis, bet
Steigiamasis Seimas pradėjo riboti,
reglamentuoti tokių firmų veiklą. Ir
nors tai emigracijos nesustabdė, bet at-
sirado bent šiokia tokia kontrolė.

Buvę Seimo rūmai – švietimo
reikmėms

Visiškai šalia Istorinės Preziden-
tūros – ir buvę Steigiamojo Seimo rū-
mai, kuriuose dabar įsikūrusi Mairo-
nio universitetinė gimnazija. Čia taip
pat buvo stabtelta ir prisiminta istori-
ja. Kaunas yra parlamentinės valstybės
lopšys, ir tik 1990-aisiais nepriklauso-
mos Lietuvos parlamentas pirmąkart
susirinko Vilniuje. Simboliška, kad
prieš 100 metų Seimo rūmai įsikūrė bu-
vusioje gimnazijoje, kurioje ir dabar
ugdoma jaunoji karta.  

Steigiamajam Seimui pritaikyti
rūmai buvo pastatyti dar 1860–1862
metais pagal garsaus architekto Ni-
kolajaus Čagino projektą. Gimnazija iš-
ugdė daug įžymybių, tarp jų čia mokėsi
ir teologas, kalbininkas Kazimieras
Jaunius, aktorius, režisierius Kons-
tantinas Glinskis, Lietuvos diplomatas,
užsienio reikalų ministras Kazys Lo-
zoraitis, Nepriklausomybės Akto sig-
nataras, Steigiamojo Seimo atstovas
Kazys Bizauskas, kunigas, profeso-
rius, poetas Jonas Mačiulis-Maironis. 

Ant šio pastato dabar pritvirtinta
ir lentelė, liudijanti, kad jame 1920–
1922 m. įsikūrė pirmoji nepriklauso-
mos Lietuvos aukštojo mokslo įstaiga
– Aukštieji kursai, davę pradžią 1922-
aisiais įsteigtam Lietuvos universite-
tui.

Nukelta į 11 psk.

Paroda Istorinės Prezidentūros
kiemelyje

Po šv. Mišių susirinkusieji padėjo
gėles prie ,,Žuvusiems už Lietuvos
laisvę” ir Laisvės paminklų Vytauto Di-
džiojo karo muziejaus sodelyje. Seimo
pirmininkas V. Pranckietis ir kiti sve-
čiai padėjo gėles ir ant Steigiamojo Sei-
mo pirmininko, prezidento Aleksand-
ro Stulginskio kapo Panemunės kapi-
nėse bei pirmojo vicepirmininko Jono
Staugaičio kapo Petrašiūnų kapinėse.
Dabartiniai parlamentarai bei kiti mi-
nėjimo dalyviai aplankė ir tą dieną pra-
dėjusią veikti parodą ,,Sveikas, šalies
šeimininke! Steigiamajam Seimui –
100” Istorinės Lietuvos Respublikos
Prezidentūros Kaune sodelyje. 

Šios parodos kuratorė, Istorinės
Prezidentūros istorikė Marija Navic-

kasmet keičiamas fotografijų parodas
Istorinės Prezidentūros kiemelyje pa-
mato kelios dešimtys tūkstančių žmo-
nių.  

Pasak istorikės, nuo pirmojo po-
sėdžio iki paskutinio, sušaukto 1922 m.
spalio 6 d., Steigiamasis Seimas išdir-
bo beveik pustrečių metų (su per-
trauka, kai dirbo septynių asmenų
Mažasis Seimas), per kuriuos buvo
sušaukti 257 plenariniai posėdžiai ir
priimti įstatymai, turėję stabilizuoti
krašto ir žmonių gyvenimą: įtvirtini
vakarietiškos demokratinės, parla-
mentinės valstybės principai, visų
krašto gyventojų, nepriklausomai nuo
lyties, tautybės ar religijos, lygybė
prieš įstatymą, įtvirtintos žmogaus
ir piliečio laisvės bei teisės. 

1922 m. vasario 15 d. buvo priimtas
Žemės reformos įstatymas, kurį įgy-
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EGLĖ PETREIKIENĖ

„Taip, kaip dabar, dar nėra buvę. Atsi-
menu, vos atvykę į New Yorką, po ‘Sex
Pistols’ koncerto, pasibaigusio vidur-
naktį, išėjom į ‘Times’ aikštę ir čia pa-
tyriau šoką – kunkuliavo tokia masė
žmonių kaip vidury dienos. Dar visai
neseniai apie antrą valandą nak ties va-
žiuodamas automobiliu 14-oje gatvėje
pakliūdavai į siaubingą kamštį, o dabar
gali peiliu pjaustyti visą Manhattaną,
sustodamas tik prie raudonų švieso-
forų – nei maši nų, nei žmonių. Labai
keista”, – pa sakoja jau ketvirtį amžiaus
New Yor ke gyvenantis tapytojas ir fo-
tografas Vytenis Jankūnas. 

Mudviejų pašnekesys internetu
vis apsuka ratą ir grįžta prie tos
pa čios nerimą keliančios temos:

kaip atsitiko, kad Frank Sinatra ap-
dainuo tasis miestas, kuris niekad ne-
miega, taip staiga ištuštėjo, tapdamas
ko ne apokaliptinio filmo scenovaiz-
džiu. Vytenis sako, kad žmonės užsi-
darė namuose ne tik iš baimės, bet ir
todėl, kad yra paklusnūs, mato, kas
vyksta, ir niekas nenori susirgti. Cent-
ri nia me parke labdaros organizacija
stato palapines – bus lauko ligoninė,
Jacob K. Javits konferencijų centras
taip pat tapo milžiniška gydymo
įstaiga. Į uostą atplukdė karinį laivą-
ligoninę. „Grand Central” stotyje liko
tik bena miai ir policininkai. Išvyks-
tančiame į Connecticut traukinyje Vy-
tenis su skaičiavo keturis žmones:
vieną ke leivį, du mašinistus ir kont-
rolierių. Nors transporto judėjimą
New Yorke mėginama mažinti, trau-
kiniai ir auto busai važiuoja pagal
tvarkaraštį, dėl to municipalitetas pa-
tiria milži niškus nuostolius. Tebevei-
kia metro ir galima naudotis miesto
autobusais, kurių vidus pertvaromis
atskirtas per pusę; įlipama tik per
galą, o visas priekis paliktas vairuo-
tojui, kad prie jo niekas nepriartėtų
per 3 metrus. Vežėjus reikia saugoti,
nes jeigu jie ims sirgti, sutriks susi-
siekimas. Pagrindinės New Yorko gat-
vės dabar atrodo kaip lėktuvų nusi-
leidimo takai.

Fotomenininkas su kamera vaikš -
to po šį megapolį, siekdamas at skleisti
skausmingą netikėtai ištuš tėjusio
miesto žavesį: „Galėtume sa kyti, kad

dabar visur praktiškai tas pats – ir
Berlyne, ir Romoje, ir Kaune. Pamenu
anuos laikus, kai Vilniuje vėlai vakare
išėjęs į gatvę pasigauti taksi nesutik-
davau nė vieno žmogaus, nė vienos
pravažiuojančios ma šinos. Taip galėjo
nutikti daug kur, tik ne New Yorke,
tiksliau – ligšiol tai atrodė neįmano -
ma, – įspūdžiais dalijasi pašnekovas. –
Sustingo tokios vie tos, kuriose gyve-
nimo pulsas nie kada nebuvo sustojęs
– Centrinė stotis, Broadway. Reklamos
dega, šviečia tuščiai, niekas nevei-
kia.”

Vytenis nemano, kad šis sudėtin-
gas laikas menininkams ypatingesnis
nei kitiems, nes iš esmės jiems nedaug
kas keičiasi: eina į savo studijas ir
daro tą, ką visada darė. „Aš dar dirbu
reklamos agentūroje (dabar iš namų),
kuriu interaktyvų dizainą, interneto
tinklapius. Anksčiau teko būti free-
lancer’iu, bet dabar, kai dirbu visu
etatu (full time), daug ramiau, – aiš-
kina jis. <...> Vytenis su šeima gyvena
Queens, tačiau dirba Midtow ne (Man-
hattane), prie Centrinio par ko. Kelio-
nėje tenka persėsti į kitą traukinį, kar-
tais – du ar net tris. Labai daug laiko
prabėga kelyje, tik riausiai dėl to jis
taip dažnai fotografuoja gatvės gyve-
nimą, nepažįstamus žmones, dažniau-
siai pasislėpęs <...>. „Ką tik fotogra-
favau stotyje, kurioje mačiau įvairių
tarnybų atstovų, privalančių dirbti
karantino sąlygomis – dalijasi dienos

įspūdžiais meninin kas. – Jie visiškai
nesibaimino mano kameros, tikriau-
siai suvokė, kad do kumentuoju juos
kaip atliekančius la bai svarbius dar-
bus. Nors šie žmo nės nelaiko savęs di-
dvyriais, kaip juos čia vadina, bet tik-
rai yra aukščiau visų kitų, saugiai li-
kusių namie ant sofos. Medikai, trans-
porto darbuotojai, policininkai turi
dešimtis kar tų didesnę tikimybę užsi-
krėsti, nes sukasi epidemijos židiny.
Ar manęs nestabdo ir neveja namo po-
licija? New Yorke ne. Matydami žmogų
su kamera jie tikriausiai supranta,
kad šis užsiima situacijos įamžini mu.
Galiu atsistojęs fotografuoti nors ir vi-
dury gatvės. New Yorke per parą tiek
visko nutinka, kad pareigūnai įpratę
nesigilinti į smulkmenas <...>.”

Vytenis pasakoja visada svajojęs
gyventi labai dideliame mieste. Gi męs
ir kiek paaugęs Kauno senamies tyje,
būdamas ketverių ar šešerių kartu su
tėvais architektais persikėlė į Vilnių,
čia baigė M. K. Čiurlionio meno mo-
kyklą, po to Dailės institutą, bet vi-
sada manė, kad šis miestas jam per
mažas. Amerika netraukė, bet „Di dys-
is obuolys” – net labai. Todėl, vos tik
atsiradus galimybei išlošti „Žaliąją
kortą” (Green Card) JAV vizų loteri-
joje, jis pabandė ir iš antro kar to lai-
mėjo. „Su šeima susitvarkėm do ku-
mentus ir išvykom, – prisimena V.
Jankūnas. – Ir pradžių buvo tikrai
sunku. Nelengva rasti darbą, už-

trunka, kol įsikuri.” Vytenio pirmieji
darbai New Yorke buvo patys įvai-
riausi: plušo ir pagalbiniu juodadar-
biu sta ty bose, ir remonto meistru. Pa-
sak jo, susidaro uždaras ratas: visiems
rei kia žmogaus su patirtimi, o tos pa-
tirties nėra, nes negauni galimybės
dirb ti. Būtent šiuos dalykus atsklei-
džia vienas menininko projektų
„Where is My Fuckin’ Experience”
(1999), eksponuotas New Yorke, Anto -
logijos filmų archyve. „Tas nepasiti-
 kėjimas visiškai suprantamas, – ra-
 miai dėsto savo požiūrį jis. – Pasaulis
didelis, į New Yorką atvažiuoja galybė
įvairiausių žmonių. Kita vertus, čia
niekam neįdomūs žinias patvirtinan-
tys diplomai ar panašūs popieriai. Vie-
ninteliai dalykai, kurių reikia ieš-
kančiam geresnio darbo – legalus sta-
tusas ir tavo reziumė, kurioje būtų pa-
rašyta, kur mokeisi, ką baigei, ko kia
tavo patirtis. Mes užaugom Lietu voje,
kur svarbiausi yra dokumentai, o čia
kitaip, žmonėmis pasitikima. Jei esi
gabus ir parodai stiprų darbų portfo-
lio, turi šansų gauti darbą.” 

Lietuvoje skulptūros studijas bai-
 gusio menininko kūrybinė veikla il-
gainiui pakrypo į tapybą, vėliau – į
tarpdisciplininius menus, o pasta ruo -
ju metu jis užsiima menine foto gra-
fija. Vytenis prisipažįsta niekada ne-
norėjęs studijuoti skulptūros – visą
laiką svajojo būti tapytojas. Tačiau,
anot jo, tuo metu Čiurlionio meno mo-
 kykloje renkant klases pritrūko skulp-
torių. „Žinai, kaip kartais suaugusieji
manipuliuoja vaikais? ‘Tu gali, tai la-
bai įdomu...’ Netrukus pa si jutau įstri-
gęs, nes visą mano kūrybinę patirtį
sudarė skulptūros studijos”, – prisi-
mena jis. Stojant į Dailės institutą, Vy-
teniui nebuvo jokių gali mybių rink-
tis tapybą, nes jis tiesiog neturėjo ta-
pybos darbų pavyzdžių. Te ko tęsti
skulptūros mokslus... Bai gęs dėstė stu-
dentams piešimą. Kaip tik tuo metu
atgavome Nepriklau so mybę, įvyko lū-
žis ne tik valstybės santvarkoje, Dailės
akademijos struk tūrose, bet ir Vyte-
nio pasirinki muose: būtent tada nu-
sprendė, kad, būdamas laisvas žmo-
gus, jis neprivalo daryti to, ko nenori. 

Ligi tol visose menininkų gildijo -
se egzistavo griežtas susiskirstymas:
tapytojai, skulptoriai, dizaineriai, ke-
ramikai etc., ir peržengti iš vienos kas-
tos į kitą buvo praktiškai neįma noma.
Kai pradėjau tapyti, nepriklau somoje

Vytenis Jankūnas.
Niekad nemiegančio miesto portretai

Times Square. Meatpacking Fashion District.

,,Oculus” traukinių stotis, World Trade Center.
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Lietuvoje jau formavosi naujos srovės, naujos me-
nininkų gru  pės, kai kurioms iš jų priklausiau. Nie-
kas nebekreipė dėmesio, ar esi skulptorius, ar bet
kas kitas. Nu spren džiau imtis to, kas man prie šir-
 dies. Nors fotografija domėjausi visą laiką, bet ta-
rybiniais laikais buvo problema gauti reikiamą
įrangą, ka meros buvo brangios. Vis tiek foto gra fa-
vau, pats ryškinau nuotraukas, turėjau savo fotola-
boratoriją. Atvy kęs į Ameriką vėl prisiminiau ta-
pybą, tačiau, jei neturi savo atskiros stu dijos, tai
tampa problema – namuose, kaip kokiame sandė-
lyje, labai greitai visko prisikaupia. Kaip tik prasi-
dėjo skaitmeninė revoliucija, o man reikėjo darbo.
Nusprendžiau įsigyti kompiuterį ir imtis kompiute -
ri nio dizaino, kad užsidirbčiau pragy venimui. Tuo
pat metu fotografija taip pat tapo prieinamesnė – ji
nebe reikalavo nei specialios darbo vietos, nei dau-
gybės įrankių ar daiktų. Tu riu išsaugojęs begalę

juostelių, todėl įsigijau gerus skenerius. Skaitme ni-
 nimas atima nemažai laiko, tačiau vis bandau juo
užsiimti, kažką sukurti iš tų juostų, prifotografuotų
Ameri koje. Vienintelė skaitmeninės foto gra fijos
problema, kad prisikaupia labai daug medžiagos,
tūkstančių tūkstančiai kadrų. Regis, praeina am ži-
nybė, kol juos visus peržiūri. 

Tiesa, mano darbai nėra grynoji fotografija, aš
eksperimentuoju, bandau įvairius dalykus: K nau-
doju koliažą, manipuliuoju sluoksniais, spal vo mis,
stengiuosi sujungti fotografiją ir tapybą, kaip kaž-
kada popmene tą darė Andy Warhol ir kiti. Kartu su
fotovaizdu galiu derinti piešinį ir kompiuterinę gra-
fiką. Nesuprantu ortodoksinio požiūrio, neva fo-
tografijoje nevalia nieko keisti. Jeigu siekiama, kad
nuotrauka būtų šimtu procentų autentiškas doku-
mentas, tada – taip, bet jeigu tai yra menininko vi-
zija, tokiu atveju fotografija tampa priemone savi-
raiškai arba medžiaga interpretavimui. Jau nuo
Eugène De lacroix laikų menininkai ją pasitelkdavo
kaip pagalbinį įrankį: neberei kėjo ieškoti, kas pus-
dienį sustingęs išsėdės šaltoje stu-
dijoje, nes galima tapyti aktą ar
portretą iš nuotraukos arba pagal-
voti, ką naujo iš turimo fotografinio
vaizdo sukurti. Maurice Utrillo
taip padarė gerą karjerą – prisi-
pirko fotoatviručių ir net neišeida-
mas iš namų pritapė daugybę pei-
 zažų. Nors niekas tuo nesigiria, bet
fotografija – plačiai paplitęs paleng -
vi nimas, idealus įrankis tapyto-
jams, skulptoriams ir kitiems kū-
rėjams.”

<...>

Kalbėdamas apie galimybes pri-
statyti savo kūrybą didžiau-
sioje pa sau lio meno scenoje,

menininkas pa stebi, kad yra įvai-
rių kelių: „Eiti per galerijas ir joms
tinkamai pateikti savo kūrinius –
atskiras užsiėmimas. Tam reikia
laiko, kurio trūksta. Ka dangi turiu
pastovų darbą, kuriame uždirbu pi-
nigus, man įdomesnė pati kūryba
nei jos reprezentavimas. Galimy-
bės kažkur pasirodyti ateina sa-
vaime, dažniausiai iš Lietuvos. Tu-
rėjau keletą personalinių parodų

ŠMC, Kauno fotografijos galerijoje, ‘Meno
parko’ rengtame festivalyje, buvau kviečia-
mas ir į kelias grupi nes parodas. Kolekci-
ninkai mane žino, ‘Lewben Art Foundation’
yra įtraukę į savo katalogus. New Yorke esu
dalyvavęs konkursuose ir netgi laimėjęs
‘New York Foundation for the Arts’ stipen-
diją. Vėliau buvo ‘Sotheby’s’ surengta pa-
roda – nors ir grupinė, bet gana prabangi,
kiekvienam autoriui jie suteikė daug vie-
tos. Nesiverčiu per galvą dėl to, kas mane at-
stovaus, nes esu gana savikritiškas – kai tu-
rėsiu sukaupęs pakankamai daug stiprių fo-
tografijos darbų, galbūt kreipsiuosi į rimtas
NY galerijas.”

New Yorke gyvena nemažai lietuvių me-
nininkų, tačiau Vytenis nepa stebi tarpusa-
vio konkurencijos, nes šis miestas yra mil-

žiniškas ir vietos jame pa-
kanka visiems. Veikiau čia
kuriantys lietuviai jaučia
emocinį bendrumą, gaila, kad
retai susitinka. „Kiekvienas
verdame savo sultyse. Yra tokia lietu-
vių kuruojama ‘Under current’ gale-
rija, kuri neseniai iš Manhattano per-
sikėlė į Brooklyną. Joje eksponuotis
turi progą kiekvienas, kuriantis gerą
meną. Tačiau šiai galerijai sunku iš-
silaikyti, nes rengiamoms parodoms
reikia iš kažkur pramušti finansa-
vimą, o tai nėra paprasta. Viskuo pri-
valo pasirūpinti patys dailininkai, –
pasakoja kūrėjas. – Kai ši galerija pri-
klausė Susi vie nijimui lietuvių Ame-
rikoje (SLA), aš ten taip pat surengiau
savo parodą, bet tuo metu buvo pa-
prasčiau, nes ją išlaikė lietuvių orga-
nizacija, tad pini gų reikėjo tik ekspo-
zicijos įrengimui, o dabar dar ir gale-
rijos nuomą turi susimokėti. Niekur
pasaulyje nėra tiek daug galerijų kaip

New Yorke ir, atrodo, tų galimybių šitiek daug, bet
apsilankęs pamatai, kokį prastą me ną kai kurios jų
pristato, o pakliūti ten taip sudėtinga. Sunku su-
prasti principą, kodėl taip yra.”

<...>

Prisiminus vieną naujausių fo to menininko
darbų serijų – labai tapybišką projektą „Living
in the Nega tive Space” (2020), kalba pakrypsta

apie New Yorko benamius, kurių pa dėtis šiuo metu
ypač nepavydėtina. Pasak Vytenio, miesto valdžia
kaip anksčiau, taip ir dabar mėgina jiems padėti, ta-
čiau ši problema – ne tik bedarbystės klausimas.
„Daugeliui gal sunku suprasti, kad valkatavimas –
tai psichinis sutrikimas ir kažin, ar šiems vargšams
padėtų medicina. Tais metais, kai atvykau į New
Yorką, valstijos administracija sumažino finansa-
vimą psichinės sveikatos gy dymui, užsidarė dau-
gybė psichiatrijos ligoninių, nemaža dalis jų pa-
cientų atsidūrė gatvėse. Yra daugybė prie glaudų,
tačiau benamiai jų ne mėgsta, jie nori gyventi taip,
kaip jiems patinka. Paprastai praeidamas į šiuos

žmones nekreipiu dėmesio – jie neagresyvūs, ne-
lenda, netrukdo. Kaip aš turiu teisę vaikščioti
gatve, taip ir jie turi teisę ten gulėti. Ar nie kada ne-
kildavo jokių incidentų juos fotografuojant? Ne,
nes stengiuosi tą daryti diskretiškai, per daug ne-
lendu į akis. Kartais vienas kitas už tai pa prašo pi-
nigų. Bandau kuo mažiau rodyti jų veidus, nors
nežinau, ar jiems tai rūpi. Noriu atkreipti dėmesį
ne į konkrečius asmenis, o į pačią situaciją. Nega-
tyvo efektas kaip meninė priemonė fotografijoje
naudojamas labai seniai, bet aš pamaniau, kad ši-
tame kontekste ir meninė raiška, ir tiesioginė lite-
ratūrinė pa vadinimo prasmė atspindi tai, ką mė-
ginu parodyti. Tokie žmonės kaip mes, turintys
darbus, butus, pareigas šeimai, gyvena lyg kitame
pasauly, paralelinėje visatoje. Pabandžiau apie tai
kalbėti ne dokumentiniais, o meniniais kūriniais.
<...> Šis projektas man labai siejasi ir su dabartinio
viruso situacija.”

Pats šiandieninės situacijos do ku mentavimas
kūrėjui nėra įdomus, iš kaupiamos fotografinės
medžiagos jis siekia sukurti meninį projektą. New
Yorkas, tapęs pasauliniu pandemijos epicentru, Vy-
tenį nuteikia filosofiškai: „Labai keistas dalykas.
Gal dėl to, kad mirštančiųjų procentas kol kas ne-
didelis, ne masinis, kol priartėsi prie kokio nors ar-
timai pa žinoto mirusio žmogaus, gali praeiti gana
daug laiko, kad sureaguotum: o, matai!.. Viskas re-
gisi kaip kine. Bom bos nekrenta, namai nedega, su-
sirgusieji iškeliauja tyliai. Medikai, ligo ninėse su-
siduriantys su visai kita realybe, patiria sunkiai
pakeliamą emocinį krūvį. O mes stebimės kine-
matografiškai gražiai ištuštėjusiu miestu ir, nega-
lėdami susitikti su draugais, patiriame riboto ben-
dravimo nepatogumus. <...> Nors eidamas gatvėn
fotografuoti turiu tikslą ir pla ną, žinau, ko noriu,
bet čia, skirtingai nei tapyboje, svarbu ne tai, ką įsi-
vaizduoju, o tai, ką pamatau: tam tikrą akimirką
keistai krentančią šviesą, netyčia atsiradusius
žmones. Iš su rinktų atvaizdų bandau formuoti šią
seriją kaip koliažą. Kai kas į meną žiūri kaip į pro-

jektą, besiremiantį konkrečiomis
tezėmis: iš pradžių jie suplanuoja,
ką nori padaryti, ir po to ta linkme
pradeda kurti. Šiuo klau simu yra
keletas meno teorijų, viena iš jų
teigia, kad tai bullshit. Tas pro-
jektų rašymas – kaip nesibaigian-
tis koledžas. Pritariu 8–9-ojo de-
šimtme čių amerikiečiams, Jasper
Johns kartos menininkams, tvir-
tinusiems, jog kuria todėl, kad ki-
taip negali. Ir tai – jokia ne kon-
cepcija, o kuriančio žmogaus gy-
venimo projektas, iš anksto nesu-
siplanuota jo saviraiška. <...>” 

Baigiantis pokalbiui meninin-
kas vėl išsiruošia į vakarėjantį New
Yor ką, kuris niekada nemiega, tik
šįkart snaudžia, alsuodamas skaus-
mingai tyliai, lyg didžiulis sužeis-
tas šuo, ir nežinia, kiek laiko jam
prireiks išsilaižyti savo žaizdas. 

„Nemunas”�Nr.�4,�balandis,�2020

Straipsnis sutrumpintas autorės. Visą
straipsnį galite skaityti š. m. „Nemuno”
žurnale Nr. 4 (balandis): www.nemu-
nas.press

,,Trump Tower” apsauga, 5 Avenue.

Senukas šildosi pavasario saulėje, SoHo rajonas.

5 avenue ir 57 gatvės kampas.
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Parengė Vitalius Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

Paminėtas Jonas Paulius ii
Vilnius (Prezidentūros inf.) –

Lietuvos ir Lenkijos prezidentai
Gitanas Nausėda ir  Andrzej Duda
paskelbė laišką šventojo Jono Pau-
liaus  II gimimo 100-ųjų gimimo
metinių proga. 1920 metų gegužės
18-ąją Vadovicėse gimė Karolis
Voityla, vėliau tapęs šventuoju
popiežiumi Jonu Pauliumi II.

„Mes, lietuviai ir lenkai, ski-
riame šventojo Jono Pauliaus II
asmenybei didžiulę reikšmę. Jis
mums yra simbolis, istorijos liu-
dytojas, tačiau jame pažįstame ir
mūsų regiono laisvės bendrakū-
rėją. Jo pirmoji apaštališkoji ke-
lionė į Lenkiją ir jos metu ištarti
skambūs žodžiai ‘Tenusileidžia Tavo
dvasia ir atnaujina šios žemės veidą’
turėjo įtakos ne tik Lenkijai, bet ir Lie-
tuvos laisvės siekiams. Ši kelionė pra-
dėjo procesą, pasibaigusį komunizmo
žlugimu ir nepriklausomybės atgavi-
mu”, – skelbiama šalies vadovo pasira -
šytame laiške.

Popiežius Jonas Paulius  II buvo
viena svarbiausių XX amžiaus asme-
nybių: filosofas, poetas, jaudinantis
kalbėtojas, fundamentalių moralinių
vertybių ir krikščioniškosios Euro-
pos tapatybės gynėjas. Būdamas Ka-
talikų Bažnyčios vadovu, drąsiai ir kū-
rybingai siekė įgyvendinti II Vatikano
susirinkimo reformas. Jono Pauliaus II
mokymas ir asmeninis gyvenimo liu-

dijimas vis dar jaudina milijonų žmo-
nių visame pasaulyje širdis bei protus.

2020-ieji Lietuvoje ir Lenkijoje pa-
skelbti Jono Pauliaus II metais. Abie-
jų valstybių Vyriausybės yra paren-
gusios daug šių metinių minėjimo
renginių.

1993-iųjų rugsėjį Jono Pauliaus II
apaštališkoji kelionė, pirmasis Lietuvos
istorijoje Popiežiaus vizitas tapo savo
nepriklausomybę atkuriančiai Lietuvai
dideliu moraliniu ir diplomatiniu pa-
laikymu. Popiežius meldėsi Antakalnio
kapinėse prie naujųjų Lietuvos did-
vyrių – 1991-ųjų sausio sovietų agresi-
jos aukų – kapų. Jis apsilankė visose
svarbiausiose Lietuvos vietose – lietu-
vių dvasinės jėgos šaltiniuose.

išpuolis prieš Jono Basanavičiaus kapą 
Vilnius (Policijos inf.) – Gegužės

16 d. rytą policijai buvo pranešta, kad
Vilniaus Rasų senosiose kapinėse įvyk-
dytas išpuolis prieš Patriarcho Jono
Basanavičiaus kapą. 

Pranešama, kad buvo apspjaudy-
tas antkapinis paminklas, ištryptos
kapavietėje esančios gėlės, sudaužytos
žvakės ir į kapavietę primėtyta šaknų.

Vilniaus policija pradėjo ikiteis-

minį tyrimą. Už viešosios pagarbos vie-
tos išniekinimą  dėl rasinių, naciona-
linių ar religinių motyvų, baudžiama
viešaisiais darbais, bauda, arba laisvės
atėmimu iki trejų metų.

Paaiškėjo, kad prie kapinių nėra
įrengtų vaizdo kamerų. Beveik prieš
pusę metų buvo skelbiama, kad keti-
nama stebėjimo kameras prie kapinių
įrengti, tačiau iki šiol to nepadaryta.

Turizmui skatinti numatyta 15 mln. eurų
Vilnius (Energetikos ministeri-

jos inf.) – Turizmo skatinimo priemo-
nių, kurios yra įtrauktos į Vyriausybės
Ekonomikos skatinimo ir koronavi-
ruso (COVID-19) plitimo sukeltų pa-
sekmių mažinimo priemonių planą,
įgyvendinimas jau įgauna pagreitį. Iš
plane numatytų priemonių 15 mln.
eurų skirta atvykstamajam ir vieti-
niam turizmui skatinti, o 30 mln. eurų
– paskoloms. Pirmosios priemonės tu-
rizmui skatinti pradės veikti birželio
mėn. pradžioje. 

Jau yra parengtas priemonių įgy-
vendinimo planas, paskirti atsakingi
priemonių vadovai, kuriami kiekvie-

nos priemonės įgyvendinimo mecha-
nizmai. Planuojama, kad jau birželio
mėn. kelionių organizatoriai galės
pradėti naudotis paskolomis, o tai leis
kelionių organizatoriams nedelsiant
atsiskaityti su kelionių kuponų atsi-
sakiusiais turistais.

Tai itin aktualu dabar, kai verslui
reikia skubiai prisitaikyti prie naujos
realybės – vis daugiau paslaugų per-
kelti į elektroninę erdvę, kurti ir įgy-
vendinti e.  rinkodaros veiklas, vir-
tualiuosius maršrutus. Taip pat svar-
bu ir įgyti naujų žinių gidams, sie-
kiantiems prisitaikyti prie besikei-
čiančios situacijos.

Tarp Baltijos šalių keliaujama laisvai 
Ryga (URM inf.) – Gegužės 15 die-

ną Lietuva, Latvija ir Estija atšaukė
tarpusavio kelionių apribojimus kelių,
geležinkelių, oro ir jūrų transportu. Tai
užtvirtinantį Susitarimo memoran-
dumą Rygoje pasirašė trijų Baltijos ša-
lių užsienio reikalų ministrai.

Leidimas laisvai keliauti tarp Es-
tijos, Latvijos ir Lietuvos bus taikomas

šių šalių piliečiams bei Estijoje, Lat-
vijoje ir Lietuvoje teisėtai gyvenan-
tiems asmenims, jei jie nėra karantine
dėl COVID-19 infekcijos, nėra kontak-
tavę su COVID-19 turėjusiais asmeni-
mis, per 14 paskutinių dienų nėra lan-
kęsi kitose šalyse ir neturi respirato-
rinės infekcijos simptomų, kai kerta
valstybės sieną.

Pirmieji turistai Gedimino pilyje – iš Latvijos
Vilnius (Nac. muziejaus inf.) –

Tarp Baltijos šalių vėl atsidarius sie-
noms, Gedimino pilies bokšte apsilan-
kė pirmieji turistai – šeima iš Latvijos. 

Pasienio ruožą kirsti nebuvo sun-
ku, tačiau keliautojai tikina, kad prieš

tai buvo patikrinta jų kūno tempera-
tūra.

Lietuvos nacionalinis muziejus
pirmiesiems turistams įteikė simbo-
lines dovanas – muziejaus tekstili-
ninkių pintas rankų darbo juosteles. 

JAV ketina iš dalies atnaujinti PSO finansavimą
New Yorkas (ELTA) – JAV prezi-

dento Donald Trump administracija
ketina atnaujinti Pasaulio sveikatos or-
ganizacijos (PSO) finansavimą, bet tik
tokiu mastu, kokiu tai daro Kinija.

Tai reikš, kad JAV įnašas daug kar-
tų sumažės. Kaip pažymima laiške,
„jeigu Kinija padidins PSO finansavi-
mą”, Jungtinės Valstijos „apsvarstys
galimybę” padidinti jį tokiu pat mastu.

Dokumente konstatuojama, kad
PSO turi trūkumų, bet taip pat turi „di-
džiulį potencialą”. Be to, jame pabrė-
žiama, kad organizaciją reikia refor-
muoti, o jos vadovybę apsaugoti „nuo

politinio spaudimo”. Laiške raginama
„visiškai nepriklausomai įvertinti”
naujojo koronaviruso kilmę ir prie-
mones, kurių dėl jo ėmėsi PSO.

Gegužės 8 d. D. Trump pareiškė,
kad Washingtonas netrukus priims
galutinį sprendimą, ar Jungtinės Vals-
tijos ir ateityje skirs lėšų PSO. „Kaip
jūs žinote, mes jiems kasmet mokame
beveik 500 milijonų dolerių”, – sakė jis.

Baltųjų rūmų šeimininkas teigė,
kad ši organizacija tapo „Kinijos ma-
rionete” ir neužfiksavo šios šalies val-
džios pažeidimų, susijusių su koro-
naviruso plitimu.

Puerto Rico spręs, ar taps 51-ąja JAV valstija 
Washingtonas (BNS) –

Puerto Rico piliečiai pagal gu-
bernatorės Wanda Vázquez pa-
sirašytą įstatymą lapkričio 3 d.
įvyksiančiame referendume
spręs, ar jų šalis taps 51-ąja JAV
valstija.

„Mūsų tauta turės galimy-
bę kartą ir visiems laikams nu-
spręsti, kokia bus mūsų ateitis.
Niekada nevėlu pasiekti, kad
su mumis būtų elgiamasi kaip
su lygiaisiais”, – pareiškė ji.

Ji parašė, jog atėjo laikas 3,2
mln. Puerto Rico gyvenančių JAV pi-
liečių „liautis buvus paskutiniais ei-
lėje”.

Puerto Rico yra savivaldi nein-
korporuota JAV teritorija. 

Šios Karibų salos gyventojai turi
Amerikos pilietybę, bet negali bal-
suoti JAV prezidento rinkimuose, jei-
gu yra registruoti kaip gyvenantys
Puerto Rico.

Vakcina bus sukurta per 18 mėnesių
Paryžius (ELTA) – Vakcina nuo ko-

ronaviruso atsiras po 18 mėnesių, ir ti-
kėtis, kad ją galima sukurti greičiau,
kol kas „neprotinga”. Tai pareiškė
Prancūzijos aukštojo mokslo ir moks-
linių tyrimų ministrė Frédérique Vidal.

Pastaraisiais mėnesiais JAV, Aust-
ralijos, Kinijos ir daugelio kitų šalių

mokslininkai pranešė, kad pradėtos
bandyti įvairios vakcinos nuo koro-
naviruso, dalis jų bandomos su gyvū-
nais, o kitos – su savanoriais. 

Anot specialistų, pirmieji bandy-
mų rezultatai paaiškės tik maždaug po
pusantrų metų, jeigu vakcinų testavi-
mo metodika nepasikeis.

Sulaikytas Ruandos genocidą finansavęs F. Kabuga
Paryžius (Diena.lt) – Netoli Pa-

ryžiaus sulaikytas ketvirtį amžiaus
nuo teisingumo slapstęsis Felicien Ka-
buga, kaltinamas finansavus 1994-ųjų
Ruandos genocidą. F. Kabuga, tikėtina,
stos prieš tarptautinį tribunolą dėl
nusikaltimų žmoniškumui.

Prancūzijos policija F. Kabuga su-
laikė per operaciją viename Paryžiaus
priemiesčių.

Pareigūnai sulaikė 84-erių vyrą,
„kuris buvo ieškomas teisėsaugos pa-
staruosius 25 metus”, sakoma prane-
šime.

1994 m. Ruandoje per kelis mėne-
sius tautiniai hutų ekstremistai išžu-

dė apie 800 tūkst. etninių tutsių ir
nuosaikių pažiūrų hutų.

Prancūzijos policija F. Kabuga api-
būdino kaip „vieną labiausiai ieškomų
bėglių pasaulyje”.

F. Kabuga yra kaltinamas finan-
savus liūdnai pagarsėjusius „Intera-
hamwe” kovotojų būrius, kurie žudė
žmones genocido metu. Jis taip pat pa-
dėjo įkurti Ruandos radiją „Radio-Te-
levision Libre des Mille Collines”, ku-
ris kurstė gyventojus imtis genocido.

F. Kabuga 25 metus slapstėsi Vo-
kietijoje, Belgijoje, Kongo Demokrati-
nėje Respublikoje, Kenijoje ir Šveica-
rijoje.

Berlynas (ELTA) – Kiekvienas
Vokietijos gyventojas pats spręs, ar jam
skiepytis nuo koronaviruso, privalo-
mos vakcinacijos nebus. Tai pareiškė
federalinio kanclerio žinybos vado-
vas Helge Reinhold Braun.

„Tie, kurie nenorės skiepytis, tu-
rės skaitytis su rizika pasigauti in-
fekciją”, – sakė jis. „Kiekvienas spren-
džia pats”, – pridūrė politikas.

Vokietijoje vakcinacija privalo-
ma tik nuo tymų.

Vokietijoje vakcinacija nebus privaloma

Washingtonas (ELTA) – Buvęs
JAV prezidentas Barack Obama ne-
tiesiogiai sukritikavo dabartinį JAV
prezidentą Donald Trump, komen-
tuodamas šalies valdžios reakciją į
COVID-19 protrūkį.

„Daugelis jų net neapsimeta, kad
valdo padėtį”, – neminėdamas konk-
rečių lyderių, pandemijos padarinius
komentavo B. Obama.

B. Obama jau antrą kartą kriti-

kuoja JAV valdžios reakciją į pande-
miją. Anksčiau trejus metus B. Obama
nekritikavo D. Trump politikos. Jis ne-
atsakė, į D. Trump kritiką savo paties
atžvilgiu.

Gegužės 9 dieną buvo nutekintas
B. Obama pokalbis su jo administra-
cijoje dirbusiais pareigūnais, kuriame
B. Obama dabartinės JAV valdžios
veiksmus  kovojant su koronaviruso
pandemija pavadino katastrofa.

B. Obama kritikavo valdžią 

Lietuvos ir Lenkijos prezidentai bendru laišku pa-
minėjo Jono Pauliaus ii šimtąsias gimimo meti-
nes. Scanpix�nuotr.

Gubernatorė W. Vázquez paskelbė referendumo
datą. „The�New�York�Times“�nuotr.
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VYTAS STANEVIČIUS

Visi mes, be abejo, esame girdėję apie
Švenčiausiosios Motinos Marijos apsi-
reiškimą Šiluvoje XVii a. pradžioje. Tai
vienintelis Romos Katalikų Bažnyčios
patvirtintas apsireiškimas Lietuvoje.
Tam, kad jį pripažintų, Bažnyčiai prireikė
daugiau nei 100 metų. 

Žinoma, katalikams neprivaloma
tikėti Šiluva ar Fatima. Tai nėra
katalikų dogma. Tai vadinama

privačiu apreiškimu. Privatus apreiš-
kimas yra tarsi pasiūlyta pagalba, bet
neprivalome ja naudotis. Dar vienas
Dievo Motinos apsireiškimas Lietuvo-
je įvyko palyginus neseniai, ir oficialus
jo pripažinimas, atrodo, yra vien tik lai-
ko klausimas. 1962 m. liepos 13–14 d.
Marija pasirodė 18-os metų merginai
Romai Macvytei Janonio kaime, neto-
li Skiemonių miestelio. Liepos 13-osios
vėlyvą vakarą ūkio darbininkė Roma
vedė namo iš ganyklos karvę. Kas tada
įvyko, aprašyta „Draugo” laikraščio
1963 m. kovo 1 d. laidos pirmajame
puslapyje (jį galima skaityti tinklala-
pyje draugas.org, paspaudus archyvų
nuorodą). Kitas straipsnis, kurio au-
torius – kun.  Stasys Yla, buvo iš-
spausdintas 1964 m. gegužės 16 d.
„Draugo” kultūriniame priede. 

Roma Dievo Motiną išvydo ant al-
toriaus, dobilų pievoje. Apsireiškimo
metu mergina išsigando ir nieko ne-
pasakiusi bėgo namo. Merginos mama
patarė dukrai į tą vietą grįžti kitą va-
karą, bet pati kartu nėjo, nes lijo. Die-
vo Motina vėl pasirodė. Roma klausė
Marijos, kodėl pasirodė jai, „dulke-
lei”, o ne kunigui ar vyskupui. Marija
su didele meile atsakė: „Mergele lelija,
tu buvai to verta”. Mergaitė vis verkė.
Marija jai sakė: „Neverk, eik links-
minkis su jaunimu, kaip ir ėjai, tik gra-
žiai. O dabar eik namo, prikelk sesutes,
broliukus ir tėvelius ir, kai sukalbės po-
terėlį, pasakyk, ką matei. …O dabar lin-
kiu …laimingo gyvenimo”.   1964 m.
straipsnyje kun. Yla aprašo visą po-
kalbi ir detaliai aptaria apsireiškimo
galimą reikšmę.  

Prieš Dievo Motinai išnykstant
Roma paklausė, kada ji sugrįš. Švč. Mo-
tina Marija atsakė: Čia nesugrįšiu,
,,… pasiliksiu Egipte dvejus metus.
Paskui pasirodysiu ateistams.” (t. y. ko-
munistams). 

Įdomu pastebėti, kad 1917 m., taip
pat liepos 13 d. Fatimoje Marija per-
spėjo apie artėjančią Rusijos komu-

nistinę revoliuciją ir sąlyginai prana-
šavo, kad „kelios tautos bus sunaikin-
tos”. Dėl rusiškojo komunizmo Lietu-
va prarado nepriklausomybę, t.y. buvo
„sunaikinta”. Tad tam tikra prasme
Marija savo planais dėl rusiškojo ko-
munizmo nuosmukio „pasidalijo” su
lietuviais, kurie tiek daug nuo komu-
nizmo nukentėjo. Vertėtų atkreipti dė-
mesį ir į 1991 m. sausio 13 dieną, kuri
buvo turbūt lemtingiausia diena, at-
kuriant Lietuvos nepriklasomybę. 

Po kelių dienų apsireiškimo vietoje
pasirodė antgamtinės šviesos, kurias
matė keli žmonės, tarp jų ir Romos tė-
velis. Nepaisant komunistų draudi-
mų, žmonės iš kitų Lietuvos vietovių ir
iš kaimyninių kraštų vyko į apsireiš-
kimo vietovę melstis. Įvyko stebuklų.
Vienas dažnai minimas stebuklas įvy-
ko nuo gimimo aklam berniukui, kurį
jo močiutė atvedė prie apsireiškimo
vietos. Žmonių būriui besimeldžiant,
berniukas nurodė artimame lauke be-
siganančią avį ir paklausė: „Močiute,
ar ten avis?” Sakoma, kad berniuko tė-
velis, kuris buvo Komunistų partijos
narys, sūnui išgijus atsisakė savo na-
rystės partijoje ir išsikraustė iš Kauno.  

Visai neįtikėtina, kad Švč. Motina
Marija 1968-ųjų balandžio 2-ąją pasi-
rodė Egipte, Zeitun mieste (zietun-
eg.org) ir lankėsi ten daugiau kaip du
metus – kaip buvo Marijos pažadėta
Skiemonyse. Sakau neįtikėtina, ka-
dangi Egiptas yra 90 proc. musulmo-
niškas. Iki to 1968-ųjų balandžio Dievo
Motina dvejus metus nebuvo pasiro-
džiusi niekur. Lurde Marija pasirodė
tik 18 kartų, o Fatimoje – tik 6 kartus
per 6 mėnesius. 

Man kilo noras iš „Amazon” nusi-
pirkti knygą apie pasirodymus Zeitun,
kuris tada buvo Cairo priemiestis, o da-
bar yra miesto dalis. Knyga vadinasi
„Before Our Eyes” (Mūsų akivaizdoje).
Ją parašė Pearl Zaki. Kai joje perskai-
čiau aprašymą apie Skiemonis, kur
Marijos apsilankymai Egipte buvo iš-
pranašauti, netekau žado – nebuvau gir-
dėjęs apie apsireiškimus Skiemonyse. 

Taigi, minėtoje knygoje aprašyta,
kaip 1968 m. balandžio 2 d. vakarą ga-
ražo darbininkai kitoje gatvės pusėje,
kur yra Švč. Marijos Koptų bažnyčia,
pastebėjo moterį, apsuptą šviesos su-
knele, stovinčią ant bažnyčios stogo.
Pradžioje jie pagalvojo, kad tai moteris,
kuri nori nusižudyti, bet po to suprato,
kad tai Marija. Netrukus gatvė buvo už-
daryta ir garažas nugriautas, kad būtų
vietos tūkstančiams žmonių, kurie
kiekvieną vakarą atvykdavo ir pasi-

Skiemonys – kita Šiluva? likdavo per naktį, norėdami pamatyti
Mariją. Ji pasirodydavo du ar tris kar-
tus kas savaitę, buvo matoma beveik

visų atvykusių, nieko nesa-
kydavo, bet jos pasirodymas
būdavo didingas. Ji nusi-
lenkdavo kryžiui, apsisuk-
davo ir palaimindavo susi-
rinkusius. Ji kartais būdavo
kelias minutes, kartais – net
aštuonias valandas. Žmonės
juto, kad jie patiria kažką
antgamtiška. Daugelis ir
krikščionių, ir musulmonų,
sergančių nepagydomomis
ligomis, pasveiko. Koptų
Bažnyčia ir net Egipto val-
džia oficialiai pranešė, kad
Marija lankosi Egipte. Tie-
siog nebuvo kito patikimo
paaiškinimo. Vatikanas taip
pat atsiuntė stebėtojų, kurie
patvirtino, kas įvyko, nors
Švč. Marijos Koptų bažnyčia
nėra katalikų bažnyčia. Sa-
koma, kad Dievo Motiną ant
bažnyčios stogo matė visi

Cairo miesto gyventojai ar bent paži-
nojo asmenis, kurie ją ten matė.   

Prieš apsireiškimus santykiai tarp
musulmonų ir krikščionių Egipte buvo
įtempti. Po apsireiškimų jie daugiausiai
gyveno taikoje. Tuo metu Egiptas ir So-
vietų Sąjunga turėjo artimų karinių ir
ekonominių ryšių. Tūkstančiai Sovietų
Sąjungos karių buvo dislokuoti Egipte.
Sovietų Sąjunga talkino ekonominiuo-
se projektuose, įskaitant Aswan už-
tvankos statybą. Praėjus keleriems me-
tams po apsireiškimų, Egiptas atšaukė

draugystės sutartį su komunistais ir iš-
varė visus sovietų kareivius.

Bet grįžkime į Lietuvą.  
Nepaisant sovietinės valdžios di-

delio pasipriešinimo, piligrimai to-
liau lankė apsireiškimo vietovę Skie-
monyse. Malonių suteikimas ir išgy-
dymai tęsėsi ir tebesitęsia šiandien. Ne-
trukus po Lietuvos Nepriklausomybės
atkūrimo vyskupas Juozas Preikšas,
atsižvelgdamas į žmonių pamaldumą,
apsireiškimo vietoje leido pastatyti
mažytę koplytėlę. Kiekvieno mėnesio
13-tą dieną žmonės ten renkasi ir kai-
myninio miestelio kunigas atnašauja
šv. Mišias. Tas paprotys tebesitęsia.
Praėjusį rugpjūtį, kai buvodamas Lie-
tuvoje pats aplankiau tą vietovę, jau-
čiau ten savotišką ramybę. Prisimini-
muose tai išliko kaip ryškiausias ke-

lionės į Lietuvą momentas.  
Ir iš tikrųjų po Zeitun apsireiškimo

Švenčiausioji Motina pradėjo pasiro-
dyti „ateistams” – kaip ir buvo prana-
šauta. Pavyzdžiui, 1987 m. balandžio 26
d., praėjus lygiai vieneriems metams po
Černobylio branduolinės nelaimės, Ma-
rija pasirodė Hrushiv kaime, Ukrainoje,
ant Švenčiausiosios Trejybės bažnyčios
stogo. Šimtai tūkstančių žmonių iš vi-
sos Sovietų Sąjungos atvyko pamatyti
šių apsireiškimų (tai aprašyta Josyp Te-
relya knygoje „Witness”). 

Komunistinėje Jugoslavijoje, Med-
jugorje kaime, apsireiškimai prasidėjo
1981 m. birželio 24 d. ir tebesitęsia iki
šiol. Kaime pabuvojo jau keliasdešimt
milijonų žmonių. Čia Dievo Motina pa-
sirodė tik šešiems regėtojams, bet moks-
lininkai turėjo galimybę juos tirti Ma-
rijos apsireiškimo metu. Tyrimų re-
zultatai moksliškai yra nepaaiškina-
mi, jie rodo antgamtinius reiškinius. Kai
kurie mokslininkai, kurie buvo atvykę
norėdami demaskuoti „apgaulę”, pa-
tys atsivertė. 

Dievo Motinos Marijos apsireiški-
mai Skiemonyse, Zeitun, Hrushiv, Med-
jugorje kaimuose ir kitose vietose, be
abejo, buvo užfiksuoti KGB ar jos filia-
lų. Dievo buvimo įrodymas buvo lai-
komas didele grėsme komunistinei
ideologijai ir valdžiai. Ar stebėtina,
kad buvęs KGB pareigūnas Vladimiras
Putinas nešioja didelį kryžių, lanko
religines pamaldas, įsako Rusijos val-
džiai statyti bažnyčias, vienuolynus ir
net koplyčias branduoliniuose povan-
deniniuose laivuose ir apibara deka-
dentiškus Vakarus už jų bedieviškumą?
Jis tiki, kad Dievo pripažinimas padės
Rusijai tapti stipria ir didinga valstybe.
Jis panašus į Romos imperatorių Kons-
tantiną, kuris 312 m. prieš svarbų mūšį
sapne išgirdo žodžius: „Po šiuo ženklu
patirsi pergalę” (t.y. „XP” – pirmos dvi
vardo „Kristus” raidės graikų kalba).
Jis įsakė kariams tas raides užrašyti ant
savo skydų. Konstantinas mūšį laimė-
jo, nors priešas turėjo dvigubai daugiau
karių. Po mūšio jis nenuvyko atsidėkoti
į pagonišką šventovę, kaip buvo įpras-
ta. Jis vėliau įteisino krikščionybę ir ją
paskelbė valstybės religija. Jis buvo pa-
krikštytas tik po daugelio metų, gulė-
damas mirties patale. Nuožmusis Pu-
tinas supranta, ką Vakarai užmiršo:
kraštas neklestės, jeigu viešai nepri-
pažins Dievo, ar net nuo Jo nusisuks. 

Pasvarstykime apie Amerikos ir
NATO karą Afganistane, kuris tęsiasi
19 metų ir kur jokios pergalės nesi-
mato. Tai ilgiausiai trunkantis Ame-
rikos karas.  

Trumpas straipsnis 1966 m. spalio
13 d. pirmajame „Draugo” puslapyje
praneša, kad valdžios organai Romą
Macvytę nusiuntė į psichiatrinę ligo-
ninę. Yra žinoma, kad ji buvo ištekė-
jusi, turėjo du vaikus, išsiskyrė ir
mirė, sulaukusi 33 metų. Ji darbovie-
tėje turėjo skaityti pranešimą, bet griu-
vo ir mirė, turbūt patyrusi širdies
priepuolį. Jos kapo Lietuvoje aplankyti
negalima, nes jos kūnas buvo pervež-
tas į Maskvą. Niekas nežino jo likimo.
Tačiau tikrai verta atlikti pusantros va-
landos kelionę iš Vilniaus į Skiemonis
ir ten aplankyti Dievo Motinos Marijos
kuklią koplytėlę ir joje pasimelsti. Pa-
tirsite malonių, tikėkite manimi.

Iš anglų kalbos vertė Rimas Černius

P.S: Skiemonių�miestelis�yra�Anykščių
rajone,�prie�kelio�119�Molėtai-Anykščiai,�2
km�piečiau�kelio�A6�Kaunas-Zarasai-Daug-
pilis.� Seniūnijos� ir� seniūnaitijos� centras.
Stovi� medinė� Skiemonių� Švč.� Mergelės
Marijos�bažnyčia,�yra�paštas,�biblioteka.�O
apsireiškimo�koplytėlę�Janonių�kaime�yra
apie�10�km�nuo�miestelio.�– Red.

Straipsnio autorius Skiemonių koplytėlėje
2019 m. vasarą. Asmeninio�albumo�nuotr.
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Sesė Lilė išėjo Namo… Skautė, Lietuvių skaučių se-
serijos vyriausioji skautininkė, Lietuvių skautų są-
jungos (LSS) tarybos pirmininkė, Lietuvių tautodai-
lės instituto skyriaus New Yorke steigėja, gražios, tvir-
tos šeimos mama, jaunimo vadovė. išlydime ją su mei-
le ir pagarba.

Leokadija-Lilė Lukoševičiūtė gimė 1931.1.2. Kau-
ne. Po Antrojo pasaulinio karo atsidūrusi Vaka-
rų Vokietijoje, Hanau lageryje, mokėsi lietuvių

gimnazijoje, 1946 m. tapo skaute. Atvykusi į JAV, gy-
veno New Britain, CT. Baigusi universitetą, dirbo li-
goninės administracijoje, taip pat buvo vadovė skau-
čių ,,Šatrijos” vietininkijoje. Persikėlusi į New Yor-
ką, ji tuoj įsijungė į lietuvių skautų bei kultūrinę
veiklą. 1966 m. Danutės Surdėnienės rūpesčiu įsteig-
to vyr. skaučių ,,Vilijos” židinio pirmąja pirminin-
ke išrenkama Lilė Milukienė. 

1967–1969 m.  ji buvo LLS Atlanto rajono vadovė.
Švenčiant lietuviškosios skautybės 50-metį, penk-
tojoje Tautinėje stovykloje vadovavo gausiam ir pa-
vyzdingam ,,Žemaitijos” rajonui, kuriame stovyklavo
Atlanto rajono ir ,,Palangos” tunto skautės iš Los An-
geles.

1970 m. Lilė Milukienė išrenkama Lietuvių
skaučių seserijos vyriausiąja skautininke. Šias pa-
reigas ji ėjo šešerius metus. 1970 m. šv. Kalėdoms LSS
vadovybės biuletenyje, skaučių vadijos ,,Gabijos”
skyriuje ji rašė: …,,Uoliai skautei neužtenka pasi-
žadėjimo būti Dievui ištikima, kada jos gyvenimo gai-
rės yra TARNAUTI Dievui, Tėvynei ir artimui. O tai
nereiškia vien remtis Jo malone, bet Jo valiai pasi-
duoti ir ją vykdyti, rodant pagarbą ir meilę arti-
miesiems… Ieškokime laimės kitiems – tapsime
laimingos pačios – tą patyrė Vaižgantas. Lai atpažįsta
Tave, sese,  kaip skautę, kada būni be uniformos ir
be ženklų…”

Labai darbingi buvo sesės Lilės – Vyriausiosios
skautininkės metai. Jau pirmajame seserijos vadi-
jos posėdyje nutariama atgaivinti ,,Gintaro” vadovių
mokyklą (sėkmingai veikiančią iki šių dienų). 1971
m. į Europos lietuvių skautų jubiliejinę stovyklą Lilė
nuvyko su 150 skaučių/tų iš JAV ir Kanados. 1972 m.
Toronte, Irenos Šernaitės-Meiklejohn namuose, ta-
rėsi trys vyriausiosios skautininkės: esčių – H.
Kuutma, latvių – M. Vilks ir lietuvių – L. Milukienė.
1973 m. LSS jubiliejinėje stovykloje vadovavo sese-
rijos stovyklai ,,Lietuva”, kurią sudarė 490 skaučių
ir vadovių iš visų vienetų. Ypač pasisekęs užsiėmi-
mų projektas buvo ,,Laumės ratas” – lietuvių liau-
dies meno užsiėmimų seklyčia, vadovaujama Ra-
mutės Česnavičienės. Kiekvieną dieną stovykloje
skaučių grupės mokėsi ir kūrė įvairius rankdarbius.
Šalia tų didžiųjų, labiau matomų bei užrašytų įvy-
kių ir darbų vyr. skautininkė – sesė Lilė aplankė be-
veik visus skaučių seserijos vienetus, dalyvavo jų
šventėse bei ypač gausiuose vadovių suvažiavi-
muose.

LSS tarybos pirmininke 1976–1978 metams iš-
renkama Lilė Milukienė. Ji buvo pirmoji moteris, už-

ėmusi tas pareigas. Jai teko rūpestis paminėti lie-
tuviškosios skautybės 60-ąją sukaktį, kuri pažymė-
ta dviem Tautinėmis stovyklomis – pirmoji Austra-
lijoje, antroji – JAV. 1978 m. pradžioje į Australiją  ta-
rybos pirmininkė nuvyko su šimtine skaučių/tų iš
JAV. TS vadovybė buvo Australijos rajono vadovai
(stovyklos viršininkas – Henrikas Antanaitis, kuris
taip pat buvo ir X TS viršininkas, švenčiant 100-uo-
sius LSS metus 2018 m.). Šiaurinėje Amerikoje Šeš-
tosios Tautinės stovyklos viršininke buvo Lilė Mi-
lukienė. Joje stovyklavo daugiau kaip 1 000 sesių ir
brolių. Stovyklos laikraštėlis ,,Šiuo keliu eik” buvo
leidžiamas 1 500 egzempliorių tiražu. Stovykloje
gražiai sutiktas, juosta apjuostas buvo Simas Ku-
dirka, o JAV Prezidentui James Carter buvo pasiųsta
stovyklautojų pasirašyta peticija gelbėti Sovietų
Sąjungoje kaltinamą Viktorą Petkų.

1977 m. vasarą ,,Gilwell” – amerikiečių skautų vy-
resniųjų vadovų lavinimo mokykloje pirmą kartą da-
lyvavo lietuvės skautės. Tarp penkių sesių buvo ir
sesė Lilė.

Pradedant 1979 metus, Lietuvos vyčiai tradicinėje
,,Lietuvos Atminimo” puotoje Čikagoje pagerbė
LSS, kaip lietuviškoje veikloje ypač pasižymėjusią or-
ganizaciją. Pagerbimo raštą sąjungos vardu priėmė
LSS tarybos pirmininkė Lilė Milukienė kartu su
Skaučių seserijos vs. Irena Kereliene, Akademikų
skautų vadijos pirm. Vyteniu Statkum ir Skautų bro-
lijos vs. Sigitu Miknaičiu, kuris tais pačiais metais
perėmė LSS tarybos pirmininko pareigas.

Kitiems perdavusi aukščiausias LSS pareigas,
sesė Lilė dirbti skautybėje nesustojo: 1983 m. Jubi-
liejinėje stovykloje ji buvo Skaučių seserijos prity-
rusioms skautėms programų vadovė, 1988 m. VII Tau-
tinėje stovykloje – skaučių stovyklos ,,Mano Lietu-
va” skautininkių rajono viršininkė, 1989 m. skauti-
ninkių/kų suvažiavimo Čikagoje vadovė kartu su An-
tanu Paužuoliu ir Vanda Zeleniene,  1993 m. Jubi-
liejinėje stovykloje ,,Lituanica”– viršininko Sigito

Miknaičio pavaduotoja. Ta proga buvo išleista Lilės
Milukienės redaguota ,,Lithuanian Scouting” in-
formacinės knygelės trečioji, jubiliejui ir Lietuvos
laisvės atkūrimui skirta laida.

Ir vyresnio amžiaus sulaukusi sesė Lilė New Yor-
ke visą laiką buvo skaučių ,,Neringos” tunto darbų
bei džiaugsmų palydovė, vyr. skaučių židinio ,,Vili-
ja” narė. Buvęs vienas iš skautybės kūrimo New Yor-
ke pradininkų – Alfonsas Samušis knygoje ,,Lietu-
viškoji skautija 1945–1985” rašė: ,,…NY skautų,-ių
veiklai daug padeda 1966 m. įsteigtas vyr. skaučių ži-
dinys ‘Vilija’. Židinietės savo patyrimu prisideda prie
skautiško lavinimo, pagelbėdamos vienetams su-
rengti iškilmes, šventes, minėjimus. Jos aktyviai vei-
kia NY lietuvių gyvenime puoselėdamos kultūrines
apraiškas, ypač lietuvių meną. Per 18 metų surengė
net 30 dailininkų parodų ir kultūrinių vakaronių. Da-
lyvaudamos Kaziuko mugėse su patraukliu įvairių
dirbinių, audinių, papuošalų stalu, sutelkia finansinę
paramą skautiškai veiklai”.

Ilgo, turiningo, skautiško, lietuviško vyr. skau-
tininkės Lilės Milukienės gyvenimo santrauką bai-
giu keliais sakiniais iš jos kalbos, pasakytos 1992 m.
Dainavoje skautininkių-skautininkų-židiniečių su-
važiavime ,,Su meile į ateitį”: ,,Lietuviškosios skau-
tybės lobis išeivijoje yra jos jaunimas ir vadovai. Tai
kelių generacijų ištikimybė duotam lietuvių skautų
organizacijos įžodžiui. Tas pasižadėjimas sąžiningai
atlikti savo pareigas atvedė mus į 75 metų jubiliejų.
Tai nėra tik žodžiai. Mūsų žodžiai yra paremti dar-
bais. Skautų organizacija išeivijoje turėjo įtakos trims
generacijoms puikaus jaunimo. Mūsų jaunimo mei-
lė Lietuvai ir ištikimybė jai kovojant už jos laisvę, o
dabar ir talka ją atkuriant , yra neužginčijama ir kal-
ba už save”.

Ilsėkis ramybėje, mūsų brangi SESE LILE.

Alė Namikienė

Skrydis Kaunas-New Yorkas?

Kadangi svajonės nieko nekainuoja, kodėl ne-
pagalvojus apie transatlantinį skrydį, kuris su-
jungtų Lietuvą ir JAV. Technologijos.lt paban-

dė pasvarstyti, ar tiesioginiu keleiviniu maršrutu ga-
lima būtų sujungti Lietuvą ir JAV ir ko trūksta, kad
tai įvyktų. Ar yra lėktuvų, kurie galėtų vykdyti tokį
tolimą maršrutą? Ar Lietuvos oro uostai galėtų pri-
imti ir aptarnauti tokio tipo orlaivius ir t. t.? 

Iš karto pripažįstama, kad reguliarių tiesioginių
komercinių skrydžių tarp Lietuvos ir JAV greitu
metu tikrai nebus – nei šiemet, nei kitais metais, nei
tikriausiai po penkerių metų.  Bet taip pat iš karto
griaunamas mitas, kad Lietuva esanti per toli nuo
Amerikos, – juk skrydis Kaunas-New Yorkas būtų ta-
patus skrydžiui Varšuva-New Yorkas. „LOT Polish Air-
lines” keleivius iš Lenkijos sostinės į New Yorką ir at-
gal skraidina „Boeing 787-8 Dreamliner” lėktuvai ir
skrydžio trukmė – vos daugiau nei 9 val. O juk esa-
ma ir kur kas ilgesnių skrydžių į tolimesnius pasau-
lio kampelius. Taigi atstumas nėra kliūtis.

Kitas klausimas – lėktuvai. Tokius skrydžius vyk-
do dideli keleiviniai lėktuvai. Mąstytojai apie tiesio-
ginį oro ryšį Lietuvos su Amerika sako, kad tokius
maršrutus gali vykdyti ne tik „Boeing 747”, B777,
B787, „Airbus A330”, A350 ar panašūs lėktuvai, bet
ir mažesni lėktuvai, kuriuos lengviau pripildyti kelei-
vių. Pavyzdžiui, „Airbus A321LR” salone telpa apie
200 keleivių. Tai – ilgiems skrydžiams paruošta
A321 versija, o šio tipo lėktuvai iš Lietuvos jau skrai-
do. A321LR gali nuskristi 7400 km – New Yorkas bei
kai kurie kiti rytų pakrantės miestai būtų pasiekiami.
Į rinką veržiasi ir dar modernesni nedideli lėktuvai, ku-
riuos galėtų priimti Lietuvos oro uostai.

Na, o kaip su Lietuvos oro uostų takais? Ar jie
ne per trumpi tokio tipo orlaiviams? Mąstytojai apie
tolimas keliones iš Lietuvos sako, kad šį mitą jau pa-
neigė COVID-19 pandemija – karantino metu Lietu-
vos oro uostuose daug kartų leidosi dideli krovininiai
lėktuvai. Ir VĮ „Lietuvos oro uostų” Aviacinių paslaugų
skyriaus vadovas Aurimas Stikliūnas sako, kad,
pvz., Kauno oro uosto takas yra pakankamo ilgio pri-
imti didesnio tipo orlaivius ir turi visas operacines ga-
limybes aptarnauti ilgųjų nuotolių skrydžius. Štai pra-
sidėjus pandemijai iš Tailando buvo parvežti Lietu-
vos piliečiai „Bamboo Airways” orlaiviu „Boeing 787-
9”. „Vilniaus oro uosto (VNO) takas yra trumpesnis,

tačiau ir jame nusileisti gali bet kurio tipo orlaiviai,
įskaitant ir dides nio tipo orlaivius, kurie būtų pajėgūs
vykdyti tolimuosius, transkontinentinius skrydžius. Vis
dėlto norėda mi pakilti iš Vilniaus oro uosto, dauge-
liu atveju oro vežėjai turėtų daryti ribojimus maksi-
maliam orlaivio svoriui. Kol kas VNO pasirodantys di-
desnio tipo orlaiviai dažniausiai vykdo krovininius, ka-
rinius ar aukšto rango tarnautojų keleivinius skrydžius.
VNO galima išvysti ‘Airbus A330-200F’, ‘Boeing 747’,
‚Boeing 767‘ ar ‘Boeing 787 – 8 Dreamliner’, kuriuo
2020 m. pradžioje oficialiam vizitui buvo atvykusi Ja-
ponijos delegacija, o skrydį vykdė ‘LOT Polish Air-
lines’”, – sako A. Stikliūnas.

Vilniaus oro uosto tako ilgis – 2515 m, Kauno –
3250 m, Palangos – 2280 m. Kauno oro uostas la-
biausiai tiktų ilgų maršrutų aptarnavimui tiek dėl geog-
rafinės padėties, tiek dėl ilgesnio kilimo/tūpimo
tako, tiek dėl tam tikrų plėtros galimybių. (Didelio pla-
taus fiuzeliažo „Boeing 777-300ER” specifikacijose
numatytas būtinas pakilimo tako ilgis – 3050 m, nu-
matytas jau su atsarga). 

Na, o kaip dėl keleivių? Ar jų pakaktų užpildyti
lėktuvus kelis kartus per savaitę? Deja, dabar oro li-
nijoms neapsimokėtų vykdyti tokių skrydžių, nes yra
per mažas keleivių srautas iš Lietuvos, nors keleivių
srautas kiekvienais metais stabiliai auga ir per me-
tus yra apie 120 tūkst. keleivių į abi puses į JAV. Iš
jų didžiausias srautas yra į New Yorką ir Čikagą – po
25-30 tūkst., o turėtų būti 80-100 tūkst. keleivių per
metus. Ir svarbu ne tik tai, ar Lietuvos piliečiai skris
į JAV, bet ir tai, ar JAV bus užtikrintas pakankamas
piliečių srautas, kuris skristų į Lietuvą visus metus.
Didžiausi tiek Lietuvos, tiek JAV piliečių keleivių srau-
tai yra vasaros mėnesiais, likusiais mėnesiais, o ypač
žiemos, keleivių srautas yra gerokai mažesnis. Kad
maršrutas būtų patrauklus visus metus ne tik emig-
rantams, Lietuvos ir ypač JAV turistams, bet ir
verslo keleiviams, skrydžiai turėtų būti vykdomi ne
mažiau kaip 3-4 kartus per savaitę. Pasiekti bent 200
keleivių srautą 3–4 kartus per savaitę iš Vilniaus kol
kas nėra realu, bet mąstytojai – optimistai, jie sako,
kad technologinė pažanga aviacijoje, auganti eko-
nomika, tikslingos turizmo skatinimo kampanijos ir
stiprėjantys ekonominiai santykiai tarp JAV ir Lietu-
vos tiesioginę oro jungtį iš svajonės galėtų pavers-
ti realybe. 

Parengta pagal technologijos.lt ir 15 min.lt

IN MEMORIAM
Leokadija Milukienė 

1931–2020
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MO muziejus Vilniuje šios vasa-
ros pradžioje organizuoja vir-
tualias Lietuvos meno žaidy-

nes – MOlimpiadą. Žaidynės įvyks bir-
želio 4 dieną, o jose dalyvauti bei žais-
mingai pažinti Lietuvos meną kviečia-
mi visi norintys.

Smagus ir įtraukiantis būdas
sužinoti daugiau

„Kaskart norime pasiūlyti naujų
patirčių ir būdų sužinoti daugiau apie
Lietuvos meną. Taigi karantino laiko-
tarpiu sužinoję, kad šiemet neįvyks
Olimpinės žaidynės Tokijuje, nu-
sprendėme suorganizuoti MOlimpiadą
– virtualias Lietuvos meno žaidynes”,
– teigia Milda Ivanauskienė, MO mu-
ziejaus direktorė.

Ji taip pat priduria, jog šios žaidy-
nės yra smagus žaidimas. Jo šūkiu
pasirinkta frazė „Smagu, kai žinai.
Dar smagiau, kai sužinai” apibūdina
tikslą – dalyvauti ir daugiau sužinoti.
Žinoma, bus apdovanoti ir geriausieji.

„Visuomet ieškome naujų, inte-
raktyvių būdų, kaip Lietuvos žmo-
nėms pristatyti geriausius Lietuvos
ir pasaulio meno kūrinius, paskatinti
domėtis ir atrasti meno įvairovę. Vir-
tualiosios Lietuvos meno žaidynės,
MOlimpiada, būtent toks ir yra pro-
jektas – įtraukiantis ir leidžiantis pa-
sivaikščioti po įdomųjį meno pasaulį
neišėjus iš namų”, – sako projekto
partnerio, visuomeninio transliuotojo
LRT vadovė Monika Garbačiauskaitė-
Budrienė.

MOlimpiados klausimus kuria MO
muziejus, todėl žaidynėse bus galima
sutikti menininkus ir istorijas iš MO
kolekcijos, nuo 1960-ųjų iki šių dienų.

Meno žaidynės – 
birželio 4 dieną

MOlimpiados diena – birželio 4-oji.
Žaidynės vyks visą dieną nuo 8 val. iki
24 val., tereikia užsukti į www.mo.lrt.lt,
užsiregistruoti ir dalyvauti. O norintys
registruotis iš anksto jau dabar tai
gali padaryti www.mo.lrt.lt

Lietuvos meno žaidynėse bus 30
klausimų. Visiems dalyviams bus pa-
teikti trys atsakymų variantai, iš kurių
vienas bus teisingas. Beveik visi klau-
simai bus iliustruoti MO kolekcijos kū-
rinių nuotraukomis, kurios padės da-
lyviams arba atsakyti į klausimą, arba

nurodys kelią, kuriuo reikėtų eiti tei-
singo atsakymo link. Ne mažiau svar-
bu, kad tokiu būdu bus galima pama-
tyti nemažai meno kūrinių ir sužino-
ti apie jų autorius.

Kas laukia nugalėtojų?

MO atstovai priduria, kad kaip ir
tikroje Olimpiadoje yra svarbu daly-
vauti, o ne laimėti. Tačiau mėgstan-
tiems greitį ir taškus bus skirti prizai.

Apdovanoti bus penki dalyviai, su-
rinkę daugiausiai taškų per trum-
piausią laiką. Jiems atiteks MO mu-
ziejaus įsteigti prizai: išskirtinis va-
karas tik nugalėtojams atidarytame
MO muziejuje, su vakariene ir eks-
kursija po MO saugyklą, ekskursija
draugų grupei su MO gidu, užsiėmimų
ciklas „Dėmesingi rytai”, metinės ar
mėnesio MO muziejaus narystės.

Norintiems pasiruošti

MO muziejus dar visai neseniai
baigė video pasakojimų ciklą apie Lie-
tuvos moderniojo ir šiuolaikinio meno
kūrėjus, MO kolekcijos autorius. Visus
video galima pamatyti Lrt.lt puslapy-
je (#menasnaMO: 20 Lietuvos meno is-
torijų).

Apie MO

MO muziejus, kurio pastatą su-
projektavo pasaulyje garsus architek-
tas Daniel Libeskind, duris atvėrė 2018
m. spalio 18 d. Iki atidarymo MO mu-
ziejus, įkurtas asmenine mokslininkų
Danguolės ir Viktoro Butkų iniciatyva,
beveik dešimtmetį veikė kaip muziejus
be sienų. Jame sukauptą daugiau nei
5000 modernaus ir šiuolaikinio meno
kūrinių kolekciją sudaro Lietuvos dai-
lės aukso fondas nuo XX a. 6-ojo de-
šimtmečio iki šių dienų. Nuo MO mu-
ziejaus atidarymo (2018 m. spalio 18 d.)
iki 2019 m. pabaigos MO apsilankė
daugiau nei 300 000 žmonių.

MO muziejus – gero laisvalaikio
vieta, pasakojanti istorijas apie mus.
Čia užsukti kviečia parodos, kinas,
edukaciniai užsiėmimai, koncertai ir
kiti renginiai, skirti įvairioms am-
žiaus grupėms. Vienas iš MO tikslų yra
burti aktyvią bendruomenę – MOder-
nistus – kurie palaiko MO idėją ir pa-
deda kurti naująjį muziejų drauge.

MO inf.

Steigiamojo Seimo 100-mečio
paminėjimas Kaune 

Lietuvos meno žaidynės –
MOlimpiada

Prizais šiapus Atlanto nepasinaudosime,
bet žaisti galime

Svajonė ir Paulius Stanikai ir jų instaliacija ,,Paslapčių paslaptis”. 
A.�Baltėno�ir�K.�Stoškaus�nuotr.

Atkelta iš 5 psl.

Nutarus šį pastatą skirti ir Stei-
giamajam Seimui, jame įrengta Seimo
posėdžių salė, Seimo komisijų ir kan-
celiarijos patalpos. Plenariniai posė-
džiai vykdavo trečiame aukšte esan-
čioje salėje. Šiame pastate posėdžiavo
ne tik Steigiamasis Seimas – čia buvo
net keturių Seimo kadencijų būstinė,
tačiau 1927 m. balandžio 12 d. prezi-
dentas paleido Seimą, o naujos rinkimų
datos nepaskelbė. Seimo nariai išsi-
skirstė, kurį laiką šiame pastate dar
dirbo Seimo kanceliarija. 

1927 m. čia įsikūrė valstybinė ,,Auš-
ros” mergaičių gimnazija, išugdžiusi to-
kias garsenybes kaip archeologijos
mokslų daktarės Marija Alseikaitė-
Gimbutienė ir Rimutė Jablonskytė-Ri-
mantienė, aktorės Monika Mironaitė ir
Ona Knapkytė-Juknevičienė. Vėliau
čia mokėsi ir mergaitės, ir berniukai,
1989 m. mokyklai suteiktas Maironio
vardas, o 2010-aisiais ji tapo Kauno
Maironio universitetine gimnazija. 

Anot dr. A. Svarausko, beveik treč-
dalio Steigiamojo Seimo narių mir-
ties datos yra nežinomos, apie jų veik-
lą pasibaigus kadencijai Seime taip
pat nežinoma nieko ar beveik nieko.
Daug Seimo narių buvo paprasti to
meto žmonės – valstiečiai, amatininkai,
ir baigę kadenciją jie tiesiog grįžo į savo
valsčius dirbti. Jie nebuvo inteligentija,
nedalyvavo visuomeninėje veikloje,
nerašė tekstų, nesiekė mokslinės ar po-
litinės karjeros. Be to, Steigiamojo Sei-
mo archyvas nėra išlikęs – jis, kaip ir
kitų iki 1926 m. buvusių Seimų archy-
vai, neaiškiomis aplinkybėmis dingo
dar prieš Antrąjį pasaulinį karą.

Ąžuolai ir trispalvė 
ant Pelėdų kalno

Dar viena svarbi vieta Kaune, su-
sijusi su Steigiamojo Seimo pirmojo po-
sėdžio iškilmėmis prieš šimtmetį, yra
buvęs Kauno tvirtovės 9-osios baterijos
kalnas, dar vadintas Ąžuolų, o dabar –
Pelėdų kalnu. Taip ši vieta  imta vadinti
po to, kai čia įsikūrusios Kauno meno
mokyklos tvora 1924-aisiais papuošta
skulptoriaus Vinco Grybo kurtomis
pelėdomis. Čia prieš šimtmetį vyko
ąžuolų sodinimo šventė – jos metu
Steigiamojo Seimo susirinkimo proga
pasodinti penki ąžuolai. Šį momentą
įamžinusi nuotrauka taip pat ekspo-

nuojama naujojoje parodoje Istorinės
Prezidentūros kiemelyje.

To meto spauda rašė, kad „...apie 1
val. dieną susirenka Kauno kalnyne vėl
visi ąžuolų sodinti. Aukščiausioj 9-ojo
forto vietoj; kur visai Kauno apylinkei
išdidžiai plaka tautos vėliava, stovi iš-
kastos penkios duobelės. Jose penkius
ąžuolus sodins. ... Kalbose kalbėtojai su-
lygina tuos susodintuosius jaunus
ąžuolėlius su lietuvių tauta, su Lietu-
vos Steigiamojo Seimo nariais, kad ir
jie turi būti tvirti ir, kaip tie medeliai
augdami ir stiebdamiesi aukštyn į
šviesą, savo šakelėmis, visa Lietuva tap-
tų blaivi ir dora”. 

Iš fotografijos matyti, kad diena bu-
vusi lietinga, bet labai tinkanti sodin-
ti medeliams. Juos sodino Prezidentas
Antanas Smetona, vyriausiasis ka-
riuomenės vadas ir kiti. Vilniečių var-
du kalbėjo profesorius Mykolas Bir-
žiška, klaipėdiečių – filosofas Vydūnas,
o svarbiausią kalbą pasakė kunigas
Juozas Tumas Vaižgantas”. 

„Mes ąžuolus penkis sodinam ir sa-
kom: šaknėkit. Ir sakom: lapuo-
kit, per ištisus šimtus mete-
lių...”, – kalbėjo Vaižgantas, o
penki ąžuolai simbolizavo Lie-
tuvos laisvę, patvarą (tvarumą),
drąsumą, darbštumą ir pasak jo,
penktajam „te pats priešas duo-
da jam vardą”.

Šioje vietoje prieš porą
metų, pritarus miesto savival-
dybei, 100 metrų virš jūros lygio
aukštyje suplevėsavo didžiau-
sia visame Kaune trispalvė, ma-
toma iš įvairių miesto vietų. Ji
simbolizuoja Lietuvos valstybės
nepriklausomybės atkūrimo
šimtmetį, kurį Lietuva minėjo
prieš porą metų. Ši vietovė dabar
apaugusi kitais medžiais ir nėra
aišku, ar vienas čia dar išlikęs
ąžuolas yra šimto metų senumo. 

Švenčiant Steigiamojo Sei-
mo 80-metį, tas senasis ąžuolas
buvo papuoštas ir pasodintas
naujas. Minint Steigiamojo Sei-
mo 100-metį, čia buvo numatyta

pasodinti dar vieną ąžuolą, bet karan-
tinas planus pakeitė, tad į šią vietą su-
sirinkę minėjimo dalyviai šįkart tik iš-
klausė Kauno rotušės ceremonmeiste-
rio Kęstučio Ignatavičiaus pasakoji-
mo, o Seimo pirmininkas V. Pranckie-
tis pasiūlė sugiedoti Lietuvos himną.
Planuojama, kad ąžuolas ant Pelėdų
kalno bus pasodintas birželio 27-ąją, mi-
nint Šaulių dieną. 

Nuo 1925 m. Steigiamojo Seimo
minėjimo šventė oficialiai pavadinta
Tautos švente. Šią dieną vykdavo pa-
maldos bažnyčioje, iškilmingi Seimo
posėdžiai, žuvusiųjų už Lietuvos lais-
vę karių pagerbimo ceremonija Karo
muziejaus sodelyje, koncertai, o svar-
biausias akcentas būdavo karinis pa-
radas. Tačiau 1926 m. perversmas nu-
traukė parlamentarizmo raidą, nuo
1929 m. Tautos šventės minėjimo dienos
imtos kaitalioti. 

Lietuvos Seimas visus 2020-uosius
yra paskelbęs Steigiamojo Seimo me-
tais, tad šiai sukakčiai skirti renginiai
vyks ir vėliau. Kauno regioninis vals-
tybės archyvas yra parengęs virtua-
lias parodas „Steigiamajam Seimui – 100
metų” bei „Kaunas Steigiamojo Seimo
metais” – jas galima pamatyti svetainėje
www.archyvai.lt. Įdomią parodą yra
parengęs ir Lietuvos centrinis valstybės
archyvas – ją galima rasti svetainėje
www.virtualios-parodos.archyvai.lt.

Gėlės ant Steigiamojo Seimo pirmininko A. Stul-
ginskio kapo.
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Kada katalikų bažnyčios atvers duris?
Gegužės 13 d. Čikagos arkivyskupas kardinolas Blase Cupich atvirame
laiške paskelbė gaires palaipsniškam Čikagos arkivyskupijos katali-
kų bažnyčių atsidarymui.  Tos gairės nustatytos pasitarus su Illinois
valstijos gubernatoriaus įstaiga. Panašias gaires priėmė Rockfordo ir
Joliet diecezijos.

Numatomi trys atsidarymo etapai. Pirmasis etapas (Phase I) gali prasi-
dėti šeštadienį, gegužės 23 d. Pirmojo etapo planas nustato taisykles, ku-
rių parapijos turi laikytis, teikdamos krikšto ir susitaikinimo sakramen-
tus bei pravesdamos vestuvių ir laidotuvių apeigas. Dalyvių skaičius, be
kunigų ir patarnautojų, negali viršyti 10 asmenų.  

Antrasis etapas (Phase IA) numato bažnyčių atidarymą Eucharistinei ado-
racijai ir privačiai maldai, bet dalyvių skaičius taip pat negali būti dides-
nis nei 10 asmenų. Šis etapas gali prasidėti šeštadienį, gegužės 30 d.

Trečiasis etapas (Phase II) numato leidimą didesniam dalyvių skaičiui da-
lyvauti šv. Mišiose šiokiadieniais ir sekmadieniais. Bus būtina išanksti-
nė, kad galima būtų kontroliuoti dalyvių skaičių ir tokiu būdu apsaugo-
ti juos nuo apsikrėtimo virusu. Data, kada bus pradedamas trečiasis eta-
pas, dar nenustatyta. Kardinolas Cupich perspėjo, jog svarbu imtis at-
sargumo priemonių, kad nekiltų antra viruso banga.  

Čikagos arkivyskupijos inf.

Kaip manote, kiek dar asmenų Lietuvoje turi tokią pat pavardę,
kaip ir jūsų? O ar pagalvojote, kad, galbūt, jūsų pavardė yra pri-
ski riama konkrečiam regionui ir randama tik keliuose šalies mies-

tuose?

Sužinokite savo pavardės istoriją, jos paplitimą Lietuvoje ir kilmę, atsi-
vertę Lietuvių kalbos instituto mokslininkų sukurtą „Pavardžių duome-
nų bazę”: http://lkiis.lki.lt/pavardziu-duomenu-baze

Parengta pagal Lietuvių kalbos instituto FB

PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ,�PūSLėS,�PROSTATOS�
GYDYMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�York,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChirurgAi AkiŲ LigOS

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

Norime pranešti, kad š. m. gegužės 24 d., sekmadienį, Lietuvių tautinė-
se kapinėse numatytos kapų puošimo dienos apeigos dėl koronaviruso
pandemijos neįvyks.
Kapines galite aplankyti kasdien nuo 8 val. r. iki 6 val. v.

Saulius B. Balsys,

Lietuvių tautinių kapinių vedėjas

Vis dar liekame namuose, todėl
,,karantininis” pasiūlymas pratęsiamas 

gegužės mėnesiui. 
2 mėnesiai – 26 numeriai – tik 15 dol.  

Pasiūlymas galios tik iki gegužės pabaigos
Užsisakykite jau dabar tel. 630-805-1404
arba mūsų tinklalapyje www.draugas.org
Atraskime vieni kitus

BENDRAUKIME!
www.facebook.com/draugolaikrastis
www.draugas.org

Šiemet VDU vėl kviečia į lietuvių kalbos ir kultūros kursus – šįkart virtualius.
Užsiėmimai vyks nuo liepos 27 d. iki rugpjūčio 23 d. 
Daugiau informacijos: balticsummeruniversity.com


